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30. 3. 2007 – Kateřina Holánová – Francesca.
Divadelní představení hry Jana Vágnera.

13. 4. 2007 – Dagmar Sochorová a Hana Langová - Vepřeková,  
výstava „Putování Moravským krasem a okolím Rájce-Jestřebí.“
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U S N E S E N Í

ze schůze rady města Rájec-Jestřebí dne 2. 4. 2007
Usnesení č. 1
Rada města provedla kontrolu úkolu z minulých 
schůzí rady.
Rada města nedoporučuje zastupitelstvu měs-
ta realizovat nákup vybavení interiéru bowling 
baru dle nabídky firmy DABI s. r. o. Rada města 
doporučuje urychlené jednání s exekutorem 
ohledně exekuce na vybavení bowling baru.

Usnesení č. 2
Rada města projednala Zprávu o výsledku 
přezkoumání hospodaření za rok 2006 Města 
Rájec-Jestřebí, okres Blansko vydanou dne 
15.3.2007 pracovníky odboru kontrolního a práv-
ního – oddělení přezkumu obcí Krajského úřadu 
Jihomoravského kraje. Při přezkoumání hos-
podaření byly zjištěny nedostatky spočívající 
v neúplnosti a neprůkaznosti vedení účetnictví, 
nebyla však zjištěna žádná závažná rizika, která 
by mohla mít negativní dopad na hospodaření 
územního celku v budoucnosti. Rada města 
projednala opatření k odstranění 

Usnesení č. 3
Rada města projednala Závěrečný účet Města 
Rájec-Jestřebí za rok 2006, jehož součástí je 
Zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření 
Města Rájec-Jestřeb za rok 2006. Rada města 
doporučuje zastupitelstvu města projednání 
závěrečného účtu uzavřít vyjádřením souhlasu 
s celoročním hospodařením Města Rájec-Jestřebí 
v roce 2006 s výhradami a konstatovat, že nedo-
statky zjištěné při přezkoumání hospodaření města 
byly napraveny a že v jejich důsledku nebyla 
Městu Rájec-Jestřebí způsobena škoda.

Usnesení č. 4
Rada města schválila Domovní řád pro bytový 
dům na Havlíčkově ul. 678 (dle přílohy).
Usnesení č. 5
Rada města projednala zápis ze schůze kulturní 
komise č. 1/2007 z  26.2.2007 a souhlasí s plá-
novaným programem Letní slavnosti 2007.
Rada města rozhodla pořídit projektovou studii 
pro zřízení kulturního sálu v prostorách nákup-
ního střediska.

Usnesení č. 6
Rada města projednala zápis ze schůze komise 
pro vodní hospodářství a životní prostředí ze 
dne 12.3.2007.

Usnesení č. 7
Rada města konstatuje, že měsíční odměny ne-
uvolněným členům zastupitelstva města, které 
mají být vypláceny od 1.4.2007 dle usnesení ze 
zasedání zastupitelstva města ze dne 7.3.2007, 
přesáhnou částku schválenou v rozpočtu města 
na rok 2007.

Usnesení č. 8a 
Rada města projednala otevřený dopis – vý-
zvu sdružení rodičů a přátel hluchoslepých dětí 
ZÁBLESK s tím, že v Rájci-Jestřebí se nevy-
skytuje zařízení, které by poskytovalo bydlení 
pro hluchoslepé. 

Usnesení č. 8b
Rada města bere na vědomí zápis z jednání 
– „Studie protipovodňových opatření Jihomorav-
ského kraje„ ze dne 21.3.2007.

Usnesení č. 8c
Rada města projednala žádosti o poskytnutí 
příspěvku z rozpočtu města a rozhodla:
ca) poskytnout Fotbalovému klubu MKZ Rájec-

-Jestřebí částku 50.000,- Kč, tj. část příspěv-
ku, jehož celková výše bude stanovena na 
podkladě návrhu ze sportovní komise,

cb) poskytnout Svazu skautů a skautek ČR - JU-
NÁK, středisko Rájec-Jestřebí příspěvek.

Usnesení č. 8d
Rada města projednala žádost Fotbalové-
ho klubu MKZ Rájec-Jestřebí o příspěvek do 
tomboly při utkání dne 20.5.2007 a rozhodla 
poskytnout částku 500,- Kč.
.
Ing. Pavel Perout  v. r.  Antonín Hříbal  v. r.
 starosta  místostarosta
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Zastupitelstvo města Rájec-Jestřebí na svém 
zasedání dne 18. února 2004 schválilo tato 
pravidla pro udělování ocenění jednotlivcům 
a kolektivům formou Ceny starosty města Rá-
jec-Jestřebí:

I.
Oceňované aktivity

Cena se uděluje za:
1. mimořádný úspěch, významné zásluhy, 

dlouhodobý přínos v oblasti kultury, vzdě-
lávání, životního prostředí, oblasti sociální, 
ekonomické, jimiž bylo dosaženo zejména
a) výrazné zlepšení kulturního prostředí a kul-

turního cítění, rozvoje zájmových umělec-
kých aktivit, významného zviditelnění města 
v regionálním a nadregionálním rozsahu,

b) úspěšného řešení priorit v oblasti školství 
a rozvoje školských aktivit,

c) vyřešení ekologické, dopravní a jiné zátěže 
a výrazné zlepšení životního prostředí,

d) významné prohloubení aktivit v rámci ve-
řejně prospěšných činností především pro 
děti, mládež a seniory,

e) zajištění mimořádného ekonomického 
přínosu pro město.

2. významný čin uskutečněný nad rámec ob-
čanských a pracovních povinností, zejména 
zvlášť obětavá pomoc při katastrofách, živel-
ních pohromách a jiných nepředvídatelných 
situacích, jíž došlo k záchraně života a ma-
jetkových hodnot.

3. vynikající výsledky a úspěšnou reprezen-
taci města 
a) v oblasti vzdělávání a sportu (úspěšné 

umístění na olympiádách, při soutěžích 
a aktivitách v oblasti hudby, výtvarného 
umění, dramatické výchovy, sportu)

b) pro nejlepšího žáka končícího povinnou 
školní docházku v základní škole

c) pro nejlepšího studenta končícího studium 
na střední škole

d) pro nejlepšího sportovce města – jednot-
livce či kolektiv.

II.
Forma ocenění

1. Ocenění tvoří Pamětní list a věcná nebo fi-
nanční odměna, jejíž hodnotu a výši stanoví 
rada města Rájec-Jestřebí s  přihlédnutím 
k oblasti a druhu aktivity, činu, za něž se 
cena poskytuje.

2. Náklady na ocenění včetně případných or-
ganizačních výloh jsou hrazeny z rozpočtu 
města a sponzorských darů a příspěvků.

3. Sdělení o udělení ceny se uveřejňují ve Zpra-
vodaji města Rájec-Jestřebí a v regionálním 
tisku.

III.
Postup při udělování ocenění

1. Podnět k udělení ocenění může předložit 
jednotlivec nebo kolektiv reprezentující zá-
jmové sdružení. Podnět se zasílá na adresu 
Městského úřadu Rájec-Jestřebí.

2. Návrh na udělení ocenění předkládá v průbě-
hu roku, nejpozději do 31. října příslušného 
roku radě města Rájec-Jestřebí komise kul-
turní, sociální a sportovní, jedná-li se o návrhy 
na ocenění z oblastí uvedených pod bodem 
1, 2 a 3 písmeno c) těchto pravidel.

3. Návrh na ocenění nejlepšího žáka předkládá 
ředitel Základní školy a mateřské školy Rájec-
-Jestřebí, okres Blansko a návrh na ocenění 
nejlepšího studenta ředitel Gymnázia a Střed-
ní odborné školy Rájec-Jestřebí, o. p. s. do 
15. června příslušného roku.

4. Návrh musí obsahovat:
a) jméno, příjmení, místo trvalého pobytu 

fyzické osoby nebo označení kolektivu 
příslušné právnické osoby navržených 
na udělení ocenění, u žáků a studentů 
uvedení příslušné školy

b) označení příslušné oblasti, za níž má být 
ocenění uděleno

c) zdůvodnění návrhu
d) jméno, příjmení, podpis, adresu navrhova-

tele.
5. O počtu oceněných a výběru z kandidátů na-

vržených na ocenění rozhoduje rada města.

Pravidla pro udělování ocenění

CENA STAROSTY MĚSTA RÁJEC-JESTŘEBÍ
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6. Cenu předává starosta města
a) zpravidla na posledním zasedání zastu-

pitelstva města v  daném roce, které má 
slavnostní charakter

b) nejlepšímu žáku a studentu na slavnostním 
shromáždění žáků a učitelů příslušné školy 
při ukončení daného školního roku.

Připomínáme občanům, že mohou i v letošním roce podávat 
podněty k udělení ocenění, dle zveřejněných pravidel. 

Obálku označte nápisem „Návrh na ocenění”.

IV.
Závěrečná ustanovení

Těmito pravidly se ruší Statut Ceny starosty 
města Rájec-Jestřebí ze dne 17.4.1996.

CO POTĚŠÍ – CO ZAMRZÍ

Od měsíce května vede přes naše město 
objížďka pro nákladní dopravu. Bude se totiž 
provádět rozsáhlá oprava podloží na státní silnici 
I/43 u Lažan a Milonic a potrvá celkem 11 týdnů. 
Zamrzelo zde to, že investor nebral obce jako 
partnery od prvopočátku na jednání, a tak jsme 
se museli, v úzké spolupráci s obcí Ráječko, 
domáhat účasti. Rozeslali jsme požadavky 
a připomínky na SÚS Blansko, Jihomoravský 
kraj – odbor dopravy a Ředitelství silnic a dál-
nic. Potěšilo pak to, že naše připomínky jsou 
z větší části respektovány a provádí se konkrétní 
opatření : průjezd přes Jestřebí bude omezen 
na 40 km/h jsou prováděny lokální vysprávky 
vozovky a dešťových vpustí, v jedné části je 
provedena celoplošná oprava, na křižovatku ulic 
9. května a ul.V Humnech je přislíbeno mobilní 
zrcadlo. Dále byly provedeny opravy na silnici 
Rájec-Ráječko a má být obnovena středová 
čára. Měli by se tak minimalizovat dopady zvý-
šeného provozu.

CO SE U NÁS DĚJE

Máme několik pozitivních zpráv. 
• Je téměř dokončen přístřešek pro cestující 

na 1.nástupišti na vlakovém nádraží. Věří-
me, že splní účel a bude dobře sloužit. 

• Úspěšně pokračuje výstavba hřiště za 
školou. Je dokončena větší část pokládky 
podkladních vrstev a probíhá usazování 
obrubníků. Při výstavbě bude provedena 
i menší rekonstrukce části kanalizace v této 
oblasti, doplnění osvětlení za školou a re-
konstruováno části el. vedení. 

• Připravujeme výběrové řízení na provedení 
zadláždění hlavní cesta starého hřbitova. Dále 
bylo na hřbitově osazeno chemické WC. 

• Připravujeme výběrové řízení na opravy 
chodníků a silnic v rozsahu finančních mož-
ností rozpočtu města.

• Na Jihomoravský kraj byly podány žádosti 
o dotaci na projekty protipovodňové ochrany 
města. Proběhne výběr projekční firmy, tak, 
abychom si mohli na podzim podat žádost 
na realizaci u Povodí Moravy s financováním 
přes Ministerstvo zemědělství.

• Velmi intenzivně pracujeme na zlepšení 
technologie úpravy pitné vody a to jak ve 
spolupráci s VTS a dodavatelem, tak s od-
bornými konzultanty. Máme zde již určenou 
strategii postupu, abychom dosáhli konkrét-
ních výsledků. Zde vás žádám o spolupráci, 
aby jste v případě problémů v souvislosti 
s vodou informovali pracovníky VTS.

Ing. Pavel Perout, starosta

OTEVŘENÝ DOPIS 

Vážení občané,
každým dnem mizejí nenávratně předměty 

dokumentující život minulých generací. Kon-
čí na skládkách, ve starém železe, stávají se 
předmětem nejrůznějšího obchodování apod. 
Muzeum Blansko se na Vás obrací s prosbou 
o spolupráci při jejich získávání do muzejních 
sbírek, kde by zůstaly zachovány i příštím gene-
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ZÁMĚR K ZLEPŠENÍ

Zlepšit podmínky průtoku Bý-
kovky. K tomu směrovat provedené 
práce v březnu a dubnu. Za přispění 
a výrazné pomoci SDH Jestřebí se 
zámer podařil. Úprava na toku Bý-
kovky se uskutečnila i přes nepřízeň 
letošní zimy. Podařilo se zlepšit 
nejen v průtočnosti toku, ale došlo 
k celkovému prosvětlení a úklidu 
na březích. Odstranění náletových 
dřevin a celkového pořádku jsou 

zárukou zdravé a žijící říčky pro-
tékající přes naše město. Pro další 
zimní období je počítáno pokračovat 
dál po toku Býkovky. Snažme se to 
chápat, jako jednu z cest k zlepšo-
vání celkového prostředí kolem nás. 
Díky za společný přístup všem, kteří 
se dokáží připojit.

Antonín Hříbal
místostarosta

E.ON Česká republika, s.r.o.

racím. Jedná se především o nejrůznější staré 
výrobky (i poškozené) z dekorativní i užitkové 
litiny (Muzeum Blansko se m.j. specializuje na 
blanenskou uměleckou litinu), zemědělské či 
řemeslnické nářadí, staré předměty denní potře-
by, jako např. kuchyňské nádobí, dále dobové 
fotografie či dokumenty (především ty, které mají 

OZNÁMENÍ O PŘERUŠENÍ DODÁVKY ELEKTRICKÉ ENERGIE

Z důvodů plánovaných prací na zařízení distribuční soustavy-rekonstrukcí, oprav, 
údržbových a revizních prací-bude přerušena dodávka elektrické energie v Rájci-Jestřebí:

dne 10. 5. 2007 od  7.00 do 13.30 h
Vypnutá oblast: 

Část ulice O.Blažka – jedna strana – od domu č.p.292, 305 po č.p.178, 285

 Děkujeme za pochopení   

vztah k regionu), náboženské předměty, starý 
nábytek, olomučanskou keramiku apod.  Uví-
táme jakoukoliv informaci o těchto předmětech 
a kontakty na jejich majitele, kteří se jich chtějí 
případně zbavit. Kontaktní adresa:

Muzeum Blansko
Zámek 1
678 26 Blansko
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Každý kdo vlastní studnu či vrt musí mít  
stavební povolení a povolení k odběru podzemní 
vody. Povolení potřebuje také ten, kdo odebírá 
povrchovou vodu zvláštním technickým zaří-
zením. Tyto povolení vydává místně příslušný 
vodoprávní úřad.
Místně příslušný vodoprávní úřad (dále jen „VÚ„):
  Městský úřad Blansko

 Odbor životního prostředí
 Oddělení vodního hospodářství, 
 geologie, odpadů a ochrany ovzduší
 Nám. Republiky 1
 678 01 Blansko
Pracovník VÚ odpovědný za studny a odběr 

povrchových vod: 
Ing. Batelková Jiřina, tel.: 516 775 335, e-mail:
batelkova@blansko.cz

Potřebné informace získáte na internetových 
stránkách www.zanikpovoleni.cz nebo na bez-
platné informační lince ministerstva zemědělství 
800 101 197.

Dále uvádíme pouze základní informace 
týkající se dané problematiky. 

STUDNY, VRTY
Povolení na odběr podzemní vody ze studny 

či vrtu musí mít každý. Z této povinnosti jsou 
vyjmuti pouze majitelé studní postavených před 
rokem 1955, jejichž studna je užívána pouze pro 
domácnost a není užívána k podnikání.

Pokud jste fyzická osoba nepodnikající, 
studnu či vrt jste vybudovali legálně, máte na 
studnu stavební povolení a povolení k odběru 
podzemní vody pro individuální zásobování 
domácnosti pitnou vodou, žádné další povolení 
ani prodloužení povolení nepotřebujete. Indivi-
duálním zásobováním pitnou vodou ze studny 
se rozumí též používání vody k jiným činnostem 
např. zalévání zahrady, napouštění bazénu, 
napájení zvířat apod. a není také rozhodující zda 
je studna umístěna u rodinného domu, rekreační 
chaty či chalupy.

Pozor, mohlo se také stát, že jste studnu vy-
budovali sice legálně se stavebním povolením, 
ale nezajistili jste si následně povolení k odběru 
podzemích vod, toto si musíte opatřit od VÚ.

Ten, kdo si vybudoval studnu tzv. „na černo„ 

JAK JE TO SE STUDNAMI A ODBĚREM POVRCHOVÝCH VOD?

tedy nelegálně bez všech platných povolení, 
má možnost nyní užívání studny zlegalizovat. 
Majitelé takových studní musí požádat VÚ o vy-
dání stavebního povolení a povolení k odběru 
podzemní vody. 

Povolení nepotřebuje:
Fyzická osoba, která má na svém pozemku 

studnu, ale k odběru podzemní vody ji vůbec 
nepoužívá a používat vůbec nehodlá.

Majitelé studní používaných pouze pro do-
mácnost, vybudovaných před rokem 1955.

Studny vybudované před rokem 1955
Studny vybudované před rokem 1955 a slou-

žící k individuálnímu zásobování domácnosti 
(tedy ne k podnikání) se považují za povolené, 
protože před rokem 1955 neexistovala povinnost 
mít povolení na odběr podzemní vody.

Jestliže byla studna vybudována před ro-
kem 1955, nemusíte VÚ nic prokazovat. Stáří 
byste měli být schopni doložit nějakou listinou, 
např. mapou se zakreslenou studnou, kupní či 
darovací smlouvou, svědeckou výpovědí nebo 
čestným prohlášením některého ze starších 
občanů. Tento doklad pak budete potřebovat 
pouze v případě kontroly VÚ nebo při prodeji 
nemovitosti.

Pokud jste osoba podnikající, studnu užíváte 
k podnikání, povolení potřebujete vždy, tedy 
i pro studny vybudované před rokem 1955.
Povolení k odběru podzemních vod musí 
mít:
- Majitelé studní (domácnosti i osoby podniká-

jící), kteří vodu ze studny užívají.
Prodloužení povolení k odběru podzemních 
vod potřebují:
- Osoby užívájící studnu k podnikání a jejich 

současné povolení nabylo platnosti před 
1.1.2002. 

Co potřebujete k povolení na odběr podzemí 
vody
- vyplněnou žádost o odběr podzemní vody 

(tuto žádost si můžete vyzvednout na VÚ 
nebo u pracovníků stavebního odboru na 
MěÚ v Rájci-Jestřebí, dále je ke stažení na 
www.zanikpovoleni.cz)
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- situační výkres z katastrální mapy se za-
kreslením polohy studny a všech staveb do 
vzdálenosi 40 m od studny (ten získáte na 
stavebním odboru MěÚ Rájec-Jestřebí nebo 
na katastrálním úřadě v Blansku

- údaje o rozhodnutích vydaných o stavbě, sta-
vební povolení a jiné (pokud se dochovala)

- ve dvojím vyhotovení zjednodušená projekto-
vá dokumentace stavby – nákres a technický 
popis studny (vrtaná, kopaná, vyskružená, 
průměr, hloubka, výška hladiny vody, způsob 
čerpání)

Všechny tyto dokumenty musíte doručit na 
místně příslušný vodoprávní úřad.

ODBĚR POVRCHOVÉ VODY
Povolení musí mít:
- Ten, kdo pro vlastní potřebu obebírá po-

vrchovou vodu (např. z potoka nebo řeky) 
s použitím zvláštního technického zařízení 
(např. čerpadlo nebo pumpa)

ODKALOVÁNÍ VODOVODNÍ SÍTĚ

Upozorňujeme občany, že se provádí pra-
videlné odkalování vodovodní sítě za účelem 
jejího pročištění. Tímto bude vznikat snížení tlaku 
vody a možné zakalení vody. Odkalování je pro-
váděno každé úterý pro část Jestřebí a každou 
středu pro část Rájec.

Povolení nepotřebuje:
- Fyzická osoba (nepodnikající), která pro 

svoji potřebu a na vlastní nebezpečí odebírá 
povrchovou vodu bez zvláštního technického 
zařízení – např. vědrem, konví apod. 

O prodloužení musí zažádát:
- Ti, kteří již povovolení mají, a bylo jim vydáno 

před 1.1.2002 

Žádosti o povolení a o prodloužení povolení 
na odběr podzemních a povrchových vod je 
nutné doručit VÚ nejpozději do 1.7.2007.
Zdroj:

www.mze.cz, www.zanikpovoleni.cz, 
Manuál pro vodoprávní úřady

Rozpis stomatologické LSPP – květen 2007
Služba je sloužena od 8.00 – 12.00 h

1.5. MUDr. Tomaštíková  Adamov, Smetanovo nám. 327  516 446 398 
 MUDr. Mikulášková Letovice, Mánesova 468/2 516 474 488
5.5. MUDr. Vrtělová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 455
. MUDr. Padalík Boskovice, Nemocnice Boskovice 516 491 263
6.5. MUDr. Well Adamov, Smetanovo nám. 327  516 447 605
. MUDr. Žilka Benešov, 19 516 467 313
8.5. MUDr. Žáčková Blansko, Mahenova 13 516 419 538
 MUDr. Pernicová Boskovice, Vodní  95 (Minerva) 516 494 138
12.5. MUDr. Blaťák Černá Hora, Zdrav. středisko 516 437 257
 MUDr. Sládek Velké Opatovice, nám. Míru 492 516 477 319
13.5. MUDr. Hanáková Blansko, Pražská 1b 516 418 788
 MUDr. Šumberová Lysice, Komenského 429  516 472 227
19.5. MUDr. Hepp Rájec, Šafranice 101  516 434 055
 MUDr. Paděrová Šebetov, 117  516 465 452
20.5. MUDr. Hosová Rájec, Zdrav. středisko 516 432 138
 MUDr. Bočková Kunštát, nám. ČSČK 38  516 462 203
26.5. MUDr. Hošák Adamov, U Kostela 4  516 446 428
 MUDr. Fenyk Letovice, Tyršova 15 516 474 310
27.5. MUDr. Crhonková Blansko, Pražská 1b 516 418 786
 MUDr. Grénarová Boskovice, Vodní 95 (Minerva)  516 494 204
 Mimo výše uvedenou je služba zajištěna na Stomatologické klinice u Svaté Anny, 
 tel. ústředna 543 181 111 a to od 19.00 h – 7.00 h ve všední dny a nepřetržitě o svátcích.

AKTUÁLNÍ ZPRÁVY
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„Zdarec lidičky, jsem tuč-
ňák Blak a žiji spolu s rodiči 
na Antarktidě. Moje mamka 
pořád dokola mele, že prej 
jsem praštěnej puberťák, ale 
nevím, jak ju zase napadla 
taková blbost. To je jedno, 

ale já na to stejně příjdu!”
Hlava rodiny tučňáků šla pro ryby, zatímco 

Blak si hověl na gauči u televize. Paní Icerová 
nachystala pánev na ryby a zvolala:

„Blaku, pojď mi sem s tím pomoci.”
„Mami, teď zrovna koukám na Pleso.”
„Na jaké Pleso? Co to zase je za výmysl?”
„To není žádný výmysl. Náhodou je to parádní 

husťárna.”
„Já ti dám husťárnu a mimochodem mluv 

pořádně nebo ti jednu lisknu.”
Tohle už opravdu donutilo Blaka se zvednout 

a jít pomáhat s domácími pracemi. Každou práci, 
která mu byla uložena, odbyl a hádejte proč? No 
proto, aby to měl co nejrychleji hotové a mohl se 
dívat na svoji oblíbenou hitparádu Pleso.

„Už to mám,” vykřikl Blak z pokoje, ve kterém 
právě dovysával.

„Dobře, můžeš jít ven, a nebo se jít dívat na 
to tvoje Pleso.”

„Konečně! Matka jedna pitomá, ta se pořád 
naotravuje,” mumlal si pro sebe cestou před 
televizi.

Postavil se před televizor a opětovně začaly 
klasické puberťácké řeči.

„Mami, kde je mačkátko?”
„Jaké zas mačkátko? Mluv pořádně! Víš, že 

jsem ti za takové řeči něco slíbila.”
„Tak teda ovladač.”
„Nevím, ty jsi ho měl naposledy. A mimocho-

dem, nechtěl bys toho už konečně nechat? Je to 
pořád dokola, kde mám to, kde mám tamto. Já 
nejsem tvůj hlídač, abych věděla všechno.”

Blak se nafoukl, a oblékal se k odchodu ven.
„Vezmi si šálu, dnes je tam jenom mínus 

dvacet.”
„Neměj péči pořád,” odbyl ji Blak.
„Ale já jsem jenom chtěla …”
„Jdu, zdar,” skočil jí do řeči a zabouchl dveře.
Prošel celé město, než došel k domku svého 

GLOBÁLNÍ ZKÁZA

nejlepšího přítele Kala. 
Zastavil se u vchodo-
vých dveří a zadíval se 
na jejich venkovní tep-
loměr.

„Týjo, ta máti je asi 
slepá. Vždyť není mínus 
dvacet, ale plus pěta-
třicet.”

S Kalem prožil velice pěkné odpoledne, 
zahráli si u nich na počítači, ale také nesmělo 
chybět pravidelné dovádění u oceánu.

Doma usedl k večerním zprávám, kde se 
dozvěděl šokující věc. V ledovcích se rozšiřují 
praskliny a nemalé úlomky padají do oceánu, 
kde se téměř ihned rozpustí. Jeho oči s každou 
zprávou opouštěly oční jamku.

Druhého dne to vše poreferoval svému ka-
marádovi, když seděli na plotě od řeznictví a 
povídali si.

„Ty bláho, to je teda hustý,” Kal byl stejně sta-
rý jako Blak, o čemž také svědčila jeho mluva.

„Měli bychom s tím něco udělat.”
„To máš teda pravdu.”
„Už vím co, napíšeme dopis tomu tučňákovi, 

co ho naučili mluvit.”
„To není špatnej nápad.”
A tak se dali do psaní. V dopise stálo:
„Milý vševědoucí Miku,
rádi bychom tě požádali o pomoc, týkající se 

ochrany našich ledovců. Sděl všem těm nafrně-
ným člověčím nosánkům, že to, co dělají, nás a 
nejenom nás zavede do záhuby. Ať přestanou 
vypouštět ty plyny z různých elektráren (pokud by 
nevěděli, které myslím, tak ty, co způsobují kyselé 
deště a následovně pak skleníkový efekt). Dále 
by ses jich mohl zeptat jak a hlavně proč zvětšují 
ozónovou díru. Proč plýtvají tolik vodou? Proč 
si hrají na boha? Oni nejsou bůh pro zvířectvo! 
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Pro nás je bůh matka příroda. Prosím, vyřiď toto 
poselství od dvou tučňáků z Antarktidy.

S pozdravem tučňáci Blak a Kal.
PS: Sděl jim to, než bude opravdu pozdě.”

Dopis byl řádně uložen do obálky a přes 
Pelikání poštu poslán na danou adresu. Naši 
kamarádi měli radost z dobrého skutku a doufali, 
že tučňák jejich prosby vyslyší.

O týden později usedli ke zprávám s nadějí 
v srdcích a doufali, že bude jejich prosba vyslyše-
na. Doufali ale marně, a tak s napětím usedali ke 
zprávám každý měsíc, až se konečně dočkali.

„Dva mladí tučňáci z Antarktidy poslali dopis 
jedinému tučňákovi, který kdy mluvil lidskou řečí. 
Lidstvo slíbilo, že udělá vše pro to, aby teplota na 
Antarktidě klesala hluboko pod bod mrazu.”

Díky tomuto úspěchu Blak zmoudřel. Řekli si, 
že už nebude ošklivý na ostatní, právě naopak, 
že jim bude pomáhat.

Celá Antarktida si ihned Blaka s Kalem oblí-
bila a až do smrti byli známí jako ti, co zachránili 
Antarktidu.

Radek Hajný, 9.C
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NA STUDENTY JEDINĚ PSA BASKERVILLSKÉHO

Jaro je obdobím, kdy cestovní kanceláře 
a agentury zvyšují úsilí k získání klientů, kteří by 
využili jejich služeb a vybrali si z pestré nabídky 
právě tu svoji ideální dovolenou. Studenti Gym-
názia a SOŠ v Rájci-Jestřebí však nečekají na 
jaro, ale na zpestření svého školního roku myslí 
již v září, kdy pro ně učitelé anglického jazyka 
začínají připravovat několikadenní výukový 
pobyt v Anglii. Tento pobyt se stal již tradiční 
akcí rájeckého gymnázia. O tom, že jde o akci 
v našem regionu ojedinělou a velmi vyhledáva-
nou, svědčí zájem studentů i z jiných škol, kteří 
se k těmto zájezdům rádi připojují.

Letos jsme se vydali na jihozápad Anglie 
na anglickou riviéru do města Torquay. Bylo 
opravdu úžasné, až téměř neuvěřitelné, fotit se 
v ještě velmi chladném a větrném dubnu v zim-
ním oblečení pod palmami a mezi subtropickými 
skalkami. Město Torquay nás mile překvapilo 
hned několikrát. Anglické rodiny, u kterých 
jsme bydleli, byly velmi přátelské, měly zájem 
se studenty si povídat a diskutovat. Jazyková 
škola, kde probíhala výuka angličtiny, byla na 
vysoké úrovni, akreditována Britskou radou. 
Pro nás učitele a samozřejmě i rodiče bylo na-
víc potěšující ocenění úrovně angličtiny, práce 
a chování našich studentů anglickými učiteli, 
ubytovací agenturou, průvodkyní i řidiči.

V Anglii nás však nečekala jen výuka, ale 
také zajímavé výlety do blízkého i vzdálenějšího 
okolí. V zálivu Torbay jsme obdivovali červené 
útesy a zábavní mola, navštívili muzeum vik-
toriánských časů a Model Village s tisícovkou 
miniaturních budov, postaviček a dopravních 
prostředků. Zavítali jsme i na zámek Oldway 
Mansion, kde jsme si zavzpomínali na šicí stroje 

Gymnázium a SOŠ Rájec-Jestřebí, o. p. s.
Komenského 240,
679 02 Rájec-Jestřebí

Vyhlašujeme další kolo přijímacího řízení

šestiletého studijního oboru gymnázia

–   p ř í l e ž i t o s t  p r o  ž á k y  s e d m ý c h  t ř í d  Z Š  –

a

čtyřletého studijního oboru gymnázia

–  p ř í l e ž i t o s t  p r o  ž á k y  d e v á t ý c h  t ř í d  Z Š  –

veškeré informace o studiu a přijímacím řízení získáte na adrese školy
přihlášky je možno vyzvednout v kanceláři školy a není nutné je potvrzovat ZŠ

žáci s prospěchem do 1,20 nedělají přijímací zkoušky
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našich babiček a prababiček značky „Singer”.
Velmi atraktivní byl výlet na skalnatý mys 

a nejzápadnější výběžek Anglie – Land´s End. 
Kousek odtud jsme se přenesli do úplně jiného 
časoprostoru – do starověkých řeckých amfite-
átrů. Jen si to představte, pobřežní skály, útesy 
nad mořem, do nich vytesané kamenné divadlo, 
amfiteátr – the Minack Theatre. Sledujete herce, 
za nimi šumí tyrkysové moře, občas zpěněné 
vlnami, které olizují písečnou pláž – nádhera. 
Z divadla jsme pak přešli do literatury, když jsme 
se občerstvili v zájezdním hostinci Jamaica Inn, 
v dějišti stejnojmenného románu o pašerácích, 
autorky Daphne du Maurier.

K nezapomenutelným zážitkům bude patřit 
procházka drsnou krajinou vřesovišť, bažin 
a žulových skal v národním parku Dartmoor. Zde 
potkáte jen stáda poníků a při troše štěstí (nebo 
smůly) psa baskervillského.

Další naše zastavení patřila důležitým ev-
ropským městům. Při pobytu v Anglii jsme sa-
mozřejmě nemohli opomenout naši tradiční 
prohlídku Londýna. Nová byla pro nás zastávka 
v Bruselu, kde nás naprosto uchvátil před 

rokem zrekonstruovaný model základní buňky 
krystalové mřížky železa – Atomium, stavba 
navržená k příležitosti mezinárodní výstavy 
v Bruselu konané roku 1958. V prostorách Ato-
mia jsme potkali evropského komisaře pro 
zaměstnanost, sociální věci a rovné příležitosti, 
pana Vladimíra Špidlu. Ochotně se nám věnoval 
a zodpověděl dotazy studentů.

Nakonec jsme navštívili Cáchy, které byly 
důležitým politickým centrem středověké „Evro-
py”. V tamější „císařské” katedrále bylo v letech 
936 –1531 korunováno 30 panovníků Svaté říše 
římské, mezi nimi roku 1349 i Karel IV.

Letošní výukový pobyt se skutečně vydařil, 
potvrzují to i slova studentky 4. ročníku Gymná-
zia a SOŠ v Rájci-Jestřebí Simony Rumlerové, 
která se výukového pobytu v Anglii zúčastnila 
již poněkolikáté: „Byl to nejkrásnější pobyt, který 
jsem v Anglii zažila.”

Těmito slovy se však neloučíme, ale naopak 
se těšíme na rok příští, na nová místa a novou 
školu zase někde v Anglii.

Petra Resová, vyučující Nj, Aj, D

SOUTĚŽ PARAGRAF 11/55

V loňském roce se zástupci naší školy zú-
častnili krajského kola vědomostní soutěže 
určené pro žáky základních škol a víceletých 
gymnázií Paragraf 11/55. Pětičlenné školní 
týmy mohou přes školní, oblastní a krajská kola 
postoupit až do finále v Senátu Parlamentu 
ČR. V tomto kole se umístili na 2. místě, které 
bohužel není postupové. 28. března 2007 urput-
ně bojovala čtyři družstva složená ze studentů 
nižšího stupně šestiletého studijního cyklu a ví-
tězné družstvo postoupilo do oblastního kola, 

které se uskutečnilo 19. března. I přes velkou 
snahu zopakovat vítězství z loňského roku, se 
nakonec umístili na krásném 2. místě. Blaho-
přejeme a děkujeme za vzornou reprezentaci 
školy. Poděkování patří Ing. Pavlu Kopeckému, 
Ph. D., který organizačně zajišťoval účast v ob-
lastním kole i paní Capouškové, která připravila 
školní kolo a celé porotě, která byla složena i ze 
zástupců města Rájec-Jestřebí.

Ing. Stanislav Laštůvka
Ředitel školy
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• minikurz břišních tanců pro dívky a dámy  
 všech věkových kategorií

KDY?  v sobotu 12. 5. 2007
V KOLIK?  9:00 – 13:00
KDE?  Tělocvična Gymnázia Rájec
S SEBOU:  přezůvky, pohodlné oblečení, teplé ponožky, svačina a pití
CENA:  50 Kč / osoba

BŘIŠNÍ TANCE

PŘIHLÁŠKA NA AKCI BŘIŠNÍ TANCE 12. 5. 2007 – CENA 50 Kč

Jméno a příjmení dítěte: ………………………………………………………………….....................

Datum narození: ..............……………………….. pojišťovna: ………………………………...........

Adresa: ……………………………………………………………………………………........................

Telefonní spojení na rodiče: ………………………............    Dítě odejde: samo – v doprovodu

Podpis rodičů: ……………………………………………



POHÁDKOVÝ PARK

- dopoledne plné soutěží

KDY?  v neděli 3. 6. 2007
V KOLIK?  9:00 – 11:30
KDE?  zámecký park  
 Rájec-Jestřebí
CENA:  děti – 10 Kč
 doprovod – 5 Kč

Srdečně zvou zaměstnanci DDM Blansko.

VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY 
V DDM

Ve čtvrtek 5.4.2007, o velikonoč-
ních prázdninách, byl pro děti z Rájce 
a okolí připraven v Domečku DDM 
výtvarný program s velikonoční té-
matikou. Děti si vyzkoušely zdobit 
perníčky, barvit vajíčka a vyrobily si 
také zajíčka nebo kuřátko z papíru. 
Nakonec se proběhly na hřišti, zahrá-
ly si různé hry a odpoledne spokojeně 
odcházely domů.

Eva Novotná, DDM Blansko
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NABÍDKA IC – květen 2007

• Propagační předměty s motivem města 
Rájec-Jestřebí
-  keramické předměty (hrnek, štamprdlík, 

zvonek) a barevné svíčky s motivem zám-
ku Rájec nad Svitavou či kostela Všech 
svatých

• Mapy „Na kole celou Moravou a Slezskem„ 
– Jižní Morava (Brno a okolí, Moravský kras a 
okolí) ; Střední Morava – Haná; Jižní Morava 
(Znojmo a Podyjí, Pálava, lednicko-valtický 
areál) – CENA 24,- Kč

• Okénko o EU – informace 
a brožury o EU
• Možnost uveřejnění inzer-
ce v prostorách IC – v našem 
Informačním centru nabízíme 
možnost bezplatného zveřej-
nění vašeho inzerátu, který si 
buď sami přinesete nebo vám 
pomůžeme při jeho zhotovení

• Přehled akcí regionu Blanensko – květen 
2007

• NOVÉ:
 Městečko Doubravice nad Svitavou (od-

znaky a pohlednice městečka a rozhled-
ny Malý Chlum)

 Propagační materiály Drahanské vrcho-
viny

PŘIHLÁŠKA NA PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR ZEMĚKOULÍ LETEM SVĚTEM 
CENA ZA TÝDEN 400 Kč

Termín: 9. –13. 7. 2007

Jméno a příjmení dítěte: …………………………………………………………………........................

Datum narození: ..............……………………….. pojišťovna: ………………………………...............

Adresa: …………………………………………………………………………………….........................

Telefonní spojení na rodiče: ………………………............    Dítě odejde: samo – v doprovodu

Podpis rodičů: ……………………………………………


ZEMĚKOULÍ LETEM SVĚTEM

- příměstský tábor

Termín: 9. – 13. 7. 2007

- prázdninový týdenní program pro děti od 6 do 15 let.
- pohybové hry, výlety, výtvarná činnost
- začátek: v 8.30 hod v Domečku za ZŠ Rájec, ukončení ve 14.30 hod
- cena na 1 týden = 400,- Kč (v ceně je zahrnut materiál a pitný režim)
- děti se přinesou přezůvky, sportovní obuv a oblečení, svačinu na celý den
- uzávěrka přihlášek i plateb zápisného je 15. 6. 2007

Informace: Eva Novotná, tel.: 516 412 790, 739 662 134; E-mail: reznickova@ddmblansko. cz

Tel.: 516 432 191

Komenského 620, 679 02 Rájec-Jestřebí

E-mail.:informace@rajecjestrebi.cz

www.rajecjestrebi.cz

Otevírací doba:   Po, Čt   9:00 - 18:00

                            Út, St, Pá            9:00 - 15:00

Informační kancelář města

RÁJEC-JESTŘEBÍ
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KULTURA

•  Veřejný internet
•  Kopírování
•  Informace o kulturních akcích na Blanen-

sku a Boskovicku
•  Informace o kulturních akcích v Rájci-

-Jestřebí a okolí
•  Informace o službách, firmách, prodej-

nách v Rájci-Jestřebí
•  Informace v oblasti turistického ruchu

•  Přehled propagačních materiálů měst 
a obcí ČR

•  Vyhledávání v jízdních řádech 
•  Poradenská činnost v oblasti práce 

s internetem a e-mailovou poštou
•  Prodej zpravodaje, propagačních mate-

riálů a videokazet města Rájce-Jestřebí
•  Prodej turistických známek (č. 373) 

Občanské sdružení Diakonie Broumov ve spolupráci s Městem Rájec-Jestřebí

VYHLAŠUJE  H U M A N I T Á R N Í  S B Í R K U
 Letního a zimního oblečení (dámské, pánské, dětské)
 Lůžkovin, prostěradel, ručníků, utěrek, záclon, látek
 Domácí potřeby – nádobí bílé i černé, skleničky – vše jen funkční
 Peří, péřových a vatovaných přikrývek, polštářů a dek

VĚCI, které z ekologických důvodů VZÍT NEMŮŽEME:
ledničky, televize, nábytek, počítače a dětské kočárky – ty se transportem znehodnotí.

Sbírka se uskuteční ve vašem městě

dne:  4. 6. – 8. 6.2007
čas:  út, st, pá v 9 – 15 h po a čt v  9 – 18 h

místo: Informační a vzdělávací centrum Rájec-Jestřebí

Věci prosíme zabalené do igelitových pytlů či krabic, aby se nepoškodily transportem

Děkujeme za vaši pomoc.

Diakonie Broumov je nezisková humanitární organizace, která poskytuje materiální pomoc 
potřebným občanům u nás i v zahraničí a dává práci lidem, kteří jsou těžko umístitelní na 
trhu práce. Více na www.diakoniebroumov.org.

čt 10. 5. 2007
V prostorách gymnázia Rájec-Jestřebí
BESEDA SE SPISOVATELKOU A AUTORKOU 
FOTOGRAFIÍ MARIÍ HRUŠKOVOU.

PŘEHLED KULTURNÍCH PROGRAMŮ

pá 11. 5. 2007 v 18.00 hod
výstavní síň knihovny
JANA VESELÁ – ŠPERKY, BIŽUTERIE 
MILAN DŮBRAVA – DŘEVO
Šperky majitelky galerie Artbijou z Jílového 
u Prahy a obrazy malované na dřevě, plastiky, 
malby na dřevě a dřevěné sochy ing. Milana Dů-
bravy z Ráječka. Výstava potrvá do 24.5.2007.

po 21. 5. 2007  v 9.00 hod
Zasedací místnost na radnici
PÍŠI, TEDY JSEM 
Slavnostní vyhodnocení soutěže za účasti sta-
rosty města. Předání cen vítězům.
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ŠKOLSTVÍ

pá 25. 5. – čt 31. 5. 2007
V prostorách gymnázia Rájec-Jestřebí
TAJEMSTVÍ A MYSTIKA STROMŮ
Výstava fotografií spisovatelky Marie Hruškové.

ne 27. 5. 2007  v 15.00 hod
Kostel Všech svatých
KONCERT ŽÁKŮ ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ 
ŠKOLY V RÁJCI-JESTŘEBÍ
Koncert je doprovodným programem 12. ročníku 
Mezinárodního hudebního festivalu 13 měst 
Concentus Moraviae.

PŘIPRAVUJEME:

pá 1. 6. 2007  v 19.30 hod
Kostel Všech svatých
1. KONCERT 12. ROČNÍKU 
MEZINÁRODNÍHO HUDEBNÍHO 
FESTIVALU 13 MĚST CONCENTUS 
MORAVIAE
Učinkují:  Roman Janál – baryton
  Waclaw Golonka – varhany
Program:
J. Brahms „Vier ernste Gesänge” pro baryton a 
varhany – M. Surzyński Variace na téma polské 
duchovni písně „Svatý Bože” op. 38 pro varhany 
– A. Dvořák Biblické písně op. 99 pro baryton 
a varhany 

Vstupné: 140,- / 80,- Předprodej vstupenek pro-
bíhá v Informačním a vzdělávacím centru města 
Rájec-Jestřebí na Komenského ulici.

ne 3. 6. 2007 od 9.00 do 11.30 hod
Zámecký park
POHÁDKOVÝ PARK – DOPOLEDNE  
PLNÉ SOUTĚŽÍ
Pořádá DDM Oblázek.

ne 3. 6. 2007  v 15.00
Římskokatolická farnost Rájec vás zve  
do kostela Všech svatých
DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ  
„ŠÍLENĚ SMUTNÁ PRINCEZNA”
zpracované podle známé filmové pohádky. Hrají 
děti z rájecké farnosti.

so 9. 6. 2007  v 19.00 hod
areál zámeckého parku
DOBA KAMENNÁ
Divadelní spolek Rájec-Jestřebí uvádí reprízu 
divadelní hry Pavla Němce.

ne 10. 6. 2007 v 11 – 18 h
areál zámeckého parku
LETNÍ SLAVNOST – BAVTE SE S NÁMI
V programu vystoupí děti ze ZŠ a MŠ Rájec-
-Jestřebí, studenti GOS Rájec-Jestřebí, brněn-
ská skupina Kamarádi s pohádkami pro děti, 
kouzelník, skupina Javory, Michal z Kouzelné 
školky, Big Band Brno, Rosomák Olympic 
revival. Na nádvoří zámku vystoupí decho-
vá hudba Rájec-Jestřebí, šermířská skupina 
Martýři, cimbálová muzika Ječmínek, Swing 
company Brno. V areálu parku budou připra-
veny doprovodné atrakce pro děti (dětský svět, 
pohádkový vláček, nafukovací hrad a spousta 
soutěží s odměnami). Občerstvení je zajištěno 
po celý den

čt 21. 6. 2007  v 19.30 hod
Státní zámek Rájec n. Sv. – Slavnostní sál
2. KONCERT 12. ROČNÍKU MEZINÁRODNÍ-
HO HUDEBNÍHO FESTIVALU 13 MĚST CON-
CENTUS MORAVIAE
Účinkují:  Tallichovo kvarteto
 Lars Anders Tomter – viola
Program: W. A. Mozart, J. W. Kalliwoda, 
A. Dvořák
Vstupné: 140,- / 80,- Předprodej vstupenek pro-
bíhá v Informačním a vzdělávacím centru města 
Rájec-Jestřebí na Komenského ulici.

9. – 13. 7. 2007
V prostorách gymnázia Rájec-Jestřebí
ANGLIČTINA V PŘÍRODĚ

Pořádají Město Rájec-Jestřebí ve spolupráci 
s Gymnáziem a SOŠ Rájec-Jestřebí
Letní jazykový kurz s Davidem Catto z Vel-
ké Británie, určený pro mírně pokročilé a 
pokročilé. Kurzovné (1.200,- Kč) je nutno 
uhradit do 20.5.2007 v Informačním centru 
města Rájec-Jestřebí. Zde je nutno ode-
vzdat vyplněnou přihlášku.
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KULTURAZÁVAZNÁ PŘIHLÁŠKA – Letní jazykový kurz – ANGLIČTINA V PŘÍRODĚ (9. – 13. 7. 2007)

Jméno a příjmení: ………………………………………….....… Datum narození: ……………………

Bydliště: ………………………………………………………......…………………………………………

Kontakt (telefon nebo e-mail): …………………………………........……………………………………

V ………………………… dne …………………………  ......……………………………
         podpis

Z NOVÝCH KNIH

Je tady květen, sluníčko láká ven, a když una-
veni usednete po práci v zahradě na lavičku, 
sáhněte po pěkné knize! Jaké? Vyberte si…

Romantika v máji:
SUSON, M.: Nachová dáma
SMALL, B.: Kadin, sultánova žena
QUICK, A.: Čekej do půlnoci
CATES, K.: Leť domů

Z dějin druhé světové války:
BURGETT, D. R.: V říši zla. Křičící orel za Rýnem
ETHELL, J.: Nálet na Berlín. 6. března 1944

Dětem pro poučení:
STEELE, P.: Sopky
MORRIS, N.: Zemětřesení
MORRIS, N.: Hurikány a tornáda
Pěkné chvilky a knihou přejí knihovnice.

Vážení a milí pohádkoví přátelé,
v pátek 30. března jsem s úsměvem a ne-

smírnou radostí shlížel z pohádkového nebe 
a mé nadšení nebralo konce. Viděl jsem tisíce 
dětí (18.028), které si hrály, četly a bezstarostně 
se bavily. V době mého pozemského bytí bylo 
takových dětských tváří vidět málo. Narodil jsem 
se před více než 200 lety v Dánsku a tehdy 
dospělí neměli na děti mnoho času. Vidím, 
že dnes je tomu jinak. A to víte, že jsem hrdý 
a možná i trošku pyšný, že ta radost je spojená 
se mnou. Proč? Na mnoha místech Evropy 
probíhala již sedmá Noc 
s Andersenem. Já prý 
jsem to všechno způso-
bil! Miloval jsem pohádky 
a chtěl je rozdávat dětem. 
A dvě úžasné knihovnice 
z Moravy, Hanka a Mirka, 
uspořádaly pro děti na mo-
je narozeniny velké spaní 
v knihovně spojené s čte-
ním pohádek.

SETKÁNÍ S PŘÍTELEM – ANDERSEN POPÁTÉ

Ale nemyslete si, že má pýcha sahá až do 
nebe! Mým jménem noc probíhá, ale dětem jsou 
představováni i další spisovatelé… Letos se 
kolem mě usmívala spisovatelka ze sousedního 
Švédska Astrid Lindgrenová, spokojený byl star-
ší pán ve skautském klobouku s šátkem na krku 
a zářila i kulatá tvář dalšího kolegy. Na nose měl 
posazené brýle a v ruce štětec. Ptal jsem se: 
kdo je to? Ten první byl Jaroslav Foglar, český 
spisovatel a velký skaut, a ten druhý se jmeno-
val Josef Lada. Vypadal docela obyčejně, ale 
uměl neobyčejné věci! Psal, kreslil a dokonce 

ve svých pohádkách 
naučil mluvit zvířátka. 
Jak se mu to povedlo? 
V pohádce je možné 
všechno.

Dal jsem se s tím 
pánem do hovoru.

„Dobrý den, pane 
kolego, vidím na vaší 
tváři úsměv a spokoje-
nost. To jste měl jistě 
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spokojený život. A mohl jste proto i v klidu psát. 
Kdepak já…”

„ Vážený pane Andersene, bylo by to vskut-
ku krásné, ale mýlíte se… Podívejte, právě teď 
v Rájci čtou z Kroniky mého života o krušných 
začátcích mé malířské a spisovatelské drá-
hy. Chudá chaloupka o jedné světnici, několik 
sourozenců, tatínek ševcuje v jednom koutě 
a maminka vaří v tom druhém. A vyučit mne dali 
malířem pokojů. Hrůza. Utekl jsem. Raději jsem 
se stal knihařem a navštěvoval večerní kursy 
kreslení než ze mne byl redaktor. Ale nezatrpkl 
jsem.”

„Prosím vás, ko-
lego, teď jdou ty děti 
někam ven a ukazují 
si podivné věci…”

„To  j e  s ta tek 
v jedné starší rájec-
ké ulici a děti pozná-
vají staré pracovní 
nástroje. Všechny je 
znám. Vždyť jsme je 
při práci běžně pou-
žívali. Valcha, pleč-
ka, hřbílko, lopatka 
na mouku a moderní 
secí stroj nebo mlý-
nek na kukuřici.”

„Dětem se ná-
vštěva zjevně líbí, ale 
poslyšte, jsou nějak 
prapodivně ustroje-
ny!”

„Víte, v mé do-
bě se o děti hodně 
starali dědečkové 
a babičky, tak si děti 
alespoň kloboučkem 
nebo šátkem tu dobu 
připomínají. A koukněte, kreslí na zemi křídou 
dráhu. Jistě budou hrát nějaké hry. Co my se 
navymýšleli všelijakých zábav a jenom s obyčej-
nými věcmi. Ořechy, jablka, knoflíky. Právě teď 
děti poslepu rozeznávají knoflíky a nyní dokonce 
mince. To je těžké!”

„ A teď usedají tiše jeden vedle druhého. 
Copak se to bude dít?”

„ Myslím, že přišla návštěva. Hodná teta. Ja-
ko děti jsme návštěvy a vyprávění příhod zbož-
ňovaly. Vidíte, právě vzpomínají na všelijaké hry 
a zábavy, školu a kamarády. A ty kousky papíru, 
to jsou pohlednice starých domů a ulic.”

„Venku už je noc, kolik je asi hodin?”
„Vážený pane Andersene, už jedna z půl-

noci, některým se klíží oči, jiní by ještě skotačili. 
Ale staroušci velí spát. To je dobře! Děti potřebují 
pravidelný spánek. Já jako kluk musel vstávat 
velmi brzy a ještě než jsem šel do školy, pásl 
jsem dobytek. Kolikrát bylo zima…”

„Vidím, že vaše 
dětství nebylo leh-
ké.”

„Počkejte, já si ni-
kterak nestěžuji! Měli 
jsme se doma všichni 
rádi. A podívejte, děti 
už vstávají, vystrkují 
hlavy ze spacích pyt-
lů a poslouchají dal-
ší vyprávění o mém 
životě. A musí ještě 
snídat a dokonce 
si berou i pastelky. 
Podobně jako já… 
Něco kreslí, někte-
ří píší. To budou asi 
zážitky. Pro některé 
už jdou rodiče a já se 
vám přiznám, pane 
kolego, z té probdělé 
noci a velké radosti 
jsem už také unaven. 
Omluvte mě tedy, jdu 
si na chvíli zdřímnout 
pod naši nebeskou 
peřinku. Na shleda-
nou.”

„Těšilo mě, pane Lado. Poznal jsem s vámi 
kus světa. Máte u vás hodné děti. Příští rok na 
viděnou.”

Měl jsem moc pěkné narozeniny. Veselé, 
skotačivé i poučné. 18028 dětí na 591 místech 
Evropy a mnoho dospělých obětovali jednu noc 
dětem. Díky všem.

Váš Hans Christian Andersen
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JAROMÍR TOMEČEK

Městská knihovna uspořádá ročně na stovku 
besed pro děti ze základní školy a obou mateř-
ských škol. Začátkem školního roku nabídneme 
vyučujícím seznam besed. Ty doplňují především 
učivo českého jazyka, ale i ostatních předmětů. 
Učitelé si se seznamu vyberou a my přizpůsobí-
me besedu věkovým kategoriím žáků, pro které je 
určena. Besedy se snažíme dle našich možností 
doplnit fotografiemi, hudebními ukázkami, ukáz-
kami z videa, dramatickou výchovou, různými 
doplňovačkami, hádankami…

Nedávno jsem připravovala besedu o brněn-
ském spisovateli Jaromíru Tomečkovi, který rád 
navštěvoval i okolí našeho města. Beseda byla 
určena pro žáky čtvrtých tříd. Z Knihovny Kromě-
řížska jsem si vyžádala materiály o jeho životě.

V městě Kroměříži se Jaromír Tomeček naro-
dil, zde prožil své dětství i dospívání. Z materiálů 
jsem vybrala nejen fakta, ale i několik zážitků 
z jeho dětství. Z dospělosti jsem se zaměřila 
na jeho pobyt na Podkarpatské Rusi. Vybrané 
fotografie se vztahovaly ke knihám, o kterých 
jsem hovořila. Více jsem dětem přiblížila knihu 
o Jeseníkách. Povídali jsem si o povodni, která 
tato místa postihla v létě roku 1921. Abych dě-
tem lépe J. Tomečka přiblížila, vydávala jsem se 
za něj. Oblékala jsem se jako zálesák a dětem 
o sobě vyprávěla.

Jakou odezvu beseda měla, můžete posoudit 
z ohlasů dětí.

Z. Miholová

Moc se mi líbila, hlavně to převlečení, co paní 
knihovnice měla na sobě. Také mě zaujaly ty 
knížky, které pan Tomeček ukazoval. A také jak 
vyprávěl, kde byl, protože jsem vůbec nevěděla, 
že ta místa existují. Beseda byla hrozně hezká, 
líbilo se mi vybavení pro turisty a cestovatele 
z počátku minulého století. Bylo to pro mě moc 
zajímavé a také moc hezké. Líbilo se mi jak „pan 
Tomeček” vyprávěl o tom, jaké to bylo když chodil 
po horách.

Šiková Tereza 4. B

Pan Tomeček prošel naše okolí, šel na roz-
hlednu, také se šel podívat na mlýn. Když byl 
malý, tak se spálil o kamna a pomohla mu jedna 

stará bylinkářka. Když se narodil byly u něho tři 
sudičky. Jedna mu řekla, budeš mít rád přírodu, 
druhá mu řekla, že bude pracovitý a třetí mu řekla, 
že když se to splní, tak se dožije vysokého věku. 
Tomečkovi se to vyplnilo, dožil se 92 let a přírodu 
miloval celý svůj život.

Moc se mi líbila. Od té besedy se chci hodně 
jít projít do lesa. Celý les projít. Vím, že musím víc 
chránit přírodu. Nelíbila se mi ta pohroma v Je-
seníkách. Byla to hrozná věc. Bahno vše zničilo 
a zahubilo i jelena. Beseda byla pěkná.

Dominik Kubásek 4 B

Milá babičko!
Posílám Ti dopis, co jsem prožila v pátek 

23. 3. 2007, když jsem šla se třídou do knihovny 
na besedu o Jaromíru Tomečkovi. Paní knihovnice 
přišla převlečená za Jaromíra Tomečka, měla še-
dou košili, tmavě zelený kabátek a černé kalhoty, 
černé ponožky a černé boty, dřevěnou hůlku, šedý 
klobouček a brašnu přes rameno. Líbilo se mi, 
jak nám paní knihovnice přečetla příběh o pejsku 
Lumpíkovi a jak v Jeseníkách byla povodeň. Jaro-
mír Tomeček žil když byl mladý v Kroměříži, měl 
rád přírodu a také hodně do přírody chodil a psal 
o ní knihy. Zdraví Tě celá naše rodina.

Tvoje vnučka Eva
Ahoj Jeňo,

Ten pohled s obrázkem, co jsi mi poslal, 
byl moc hezký. Dnes jsme byli v knihovně na 
besedě o Jaromíru Tomečkovi. Byla to docela 
zábava. Paní knihovnice tam přišla jako chlap, 
ale já jsem na to neskočil. Nejvíc na ní bylo sran-
dovní, že měla kuchyňský nůž místo, aby měla 
nějaký pořádný. Doufám, že ti v té nemocnici 
bude dobře.

S pozdravem Marek

Milý dědo
Díky za minulý dopis. Návštěva knihovny 

byla skvělá. Paní knihovnice přišla oblečená do 
myslivecko-skautského oblečení. Povídala nám 
o životě Jaromíra Tomečka. Měla nůž (i když ako-
rát kuchyňský), čutoru, brašnu a sušenky. Moc 
mě to zajímalo, hlavně povídání z první a druhé 
světové války. Zkrátka super návštěva!

Ahoj tvůj Honzík

Katka H.
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Vážení turisté, návštěvníci, prosím 
– nedívejte se!

Vážení návštěvníci, Vy, kte-
ří projíždíte nebo procházíte naším krajem, 
zvláště po silnice z Rájce-Jestřebí směrem 
k Petrovicím, prosíme nedívejte se do přírody 
kolem silnice.

To, co spatříte, není nově zaklá-
daná skládka domovního odpadu 
v délce 6 km, ale jen a jen ukázka 
povah lidí zde bydlících. Ukázka 
toho, jak si dovedou vážit svého 
životního prostředí, jak dalece jsou 
schopni myslet sami na sebe, na 
přírodu, z které sami pochází.

Průměrně po 3,5 m jsou to umě-
lohmotné láhve, pytle s papírovými 
krabicemi od mléka, mnoho metrů 
koberců, linolea, pračky, televizo-
ry, každých 20 metrů láhev se zka-
ženým burčákem, pneumatiky od 

všech možných druhů aut, skládka plechovek od 
nátěrů na ochranu lesních stromků, rozbitá čelní 
skla z osobáků a jiné radosti čekají již několik let 
opět na to, až je uschová milostivá náruč nově 
vyrostlé trávy a ozeleněných křovin…

Bohužel za úklid jsou zodpovědní majitelé 
pozemků, což je ve většině stát 
a jak tušíme, stát jsme my. Tak-
že, prosím vás, milí návštěvníci 
Rájce a jeho okolí, nedívejte se 
kolem silnice, mohli byste si od-
nést nejen špatné vzpomínky 
na kdysi krásnou krajinu, ale na 
druhé straně i své odpadky do 
svých nebo do sousedových od-
padkových košů, popelnic, do 
sběrného dvora.

Pokud byste se přece jen 
podívali, měla by Vás napad-
nout stejná slova jako autory té-
to výzvy – co jsme to za lidi???

Karolínští

JAKÉ BUDE POČASÍ?

Suchý březen a pak chladný máj,  
bude humno jako ráj.

Jestli v máji neprší, červen to dovrší. 

Bujný květ – plný úl.
Na mokrý květen, přichází suchý červen.

3. května  svátek sv. Filipa a Jakuba
Prší-li na svatého Filipa a Jakuba v noci, bude 
úrodný rok.

12. května svátek sv. Pankráce
Pan Serboni pálí stromy 
(Pan-krác, Ser-vác, Boni-fác).

15. května svátek sv. Žofie
Svatá Žofie políčka často zalije.

16. května   svátek sv. Jana Nepomuckého
Janova ruka přitahuje k sobě horka.

Připravila městská knihovna

Z KAROLÍNA
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ZPRÁVY Z MATRIKY

Narození:
 23.2. Laura Fleková, Ol. Blažka 312

Blahopřejeme:
 1.5.  Jiří Šváb, Fučíkova 418  85 r.
 3.5.  Květuše Jedličková,  
  Komenského 168  97 r.
  Květoslava Jančíková, Hradisko 167  79 r.
 4.5.  František Klimeš, Fučíkova 433  75 r.
 5.5.  Josef Veselý, Hřbitovní 477  78 r.
 7.5.  Mojmír Klein, Fügnerova 320  80 r.
  Jiřina Ševčíková, Hradisko 129  70 r.
 8.5.  Alžběta Hrušková, Školní 512  70 r.
 9.5.  Josef Havelka, Spešovská 372  65 r.
 10.5. Marie Čermáková, Horní 9  84 r.
  Karel Vrzal, Erbenova 399  70 r.
 13.5. Josef Janků, Blanenská 452  75 r.
 14.5. Jaroslav Hudec, Náměstí Míru 33  70 r.
  Miloš Mencler, Fügnerova 326  70 r.
 16.5. Vojtěch Hudec, V Úzkých 302  75 r.

 17.5. Ladislav Novotný, V Úzkých 268  81 r.
  Eduard Skácel, Jurkova 140  70 r.
 20.5. Ladislav Kučera, 9. května 123  77 r.
 22.5. Marie Píchová, V Úvoze 547  76 r.
28.5. František Macháček, 9. května 126  78 r.
 29.5. Růžena Musilová, Blanenská 423  73 r.
 31.5. František Vohrabal, Komenského 488 70 r.

Holešín
 9.5.  Jaroslava Jalová, č. p. 67  77 r.
 9.5.  Bedřich Souček, č. p. 61  65 r.

Úmrtí:
 9.4.  Růžena Čepová, 9. května 176  18.9.1914

Sňatky: 
(zveřejňujeme jen ty novomanžele, kteří dali 
souhlas)
 21.4. Zdeněk Šimperský, Doubravice nad Svi-
tavou – Miroslava Kyánková, Blansko

Upozorňujeme rodiče, kteří chtějí žádat o vydání 
cestovního pasu pro dítě, které nemá vydaný ob-
čanský průkaz, že nejdříve musí zažádat o osvěd-
čení o státním občanství ČR pro toto dítě.

Žádost o vystavení osvědčení o státním 
občanství vyplní na Městském úřadu Rájec-
-Jestřebí – matrika.

UPOZORNĚNÍ
* * * * * * * * * * * * * * * * * * *

K žádosti je třeba předložit:

- rodný list dítěte
- rodný list zákonného zástupce 
 (otce nebo matky)
- oddací list rodičů
- občanský průkaz zákonného zástupce
- správní poplatek 100,- Kč

Dne 30.3.2007 v našem městě vystoupila 
herečka, blanenská rodačka a členka Národního 
divadla v Praze, Kateřina Holánová. Třikrát na-
plněný sál obřadní síně svědčil o její popularitě 
a zájmu občanů o divadelní umění. Hrála se 
hra Jana Vágnera Francesca, která zobrazuje 
příběh osamělé mladé ženy.

Sešla jsem se s autorem hry Janem Vágne-
rem a herečkou Kateřinou Holánovou a zeptala 
se za vás.

Redakce: Pane Vágnere, co vás vedlo k myšlen-
ce napsat hru právě o ženě a jejích trablech?
Jan Vágner: Důvod je jednoduchý. Můj táta (také 

VEČER JE VŽDY ORIGINÁL

herec) je manželem Kateřiny Holánové a tak 
mám herečku doma. Téma žen mi bylo vždycky 

OHLASY
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blízké a Kateřina je vynikající herečka. Když mi 
bylo 18 let, snažil jsem se psát útržky her. Ale 
bylo to moc složité. S Kateřinou je to jinak. Chtěl 
jsem napsat něco o pár dnech v životě ženy. Říci 
něco o přístupu žen k životu vůbec.

Redakce: Co jste chtěl ve své hře vyjádřit pře-
devším?
Jan Vágner: Chtěl jsem ukázat na možnost žít 
svůj život naplno. Ať v radosti nebo trápení, 
zkrátka prožívat jej naplno. Hra mluví také o za-
hořklosti. Samotné ženy ji někdy uvádí stále zpět 
do své mysli a tak se dostávají do kruhu. Zpět do 
kruhu osamění. Se zahořklou 
ženou je těžké žít. Psát  toto 
téma o muži, to by bylo úplně 
jiné. Psal jsem také o přístupu 
k životu. Žena se trápí se situ-
ací vzniklou životem, kdežto 
muž se trápí s jejich řešením. 
Osamělý muž je jiný. Hra je 
také o hledání. Citovější ženy 
stále hledají svého prince, 
ostatní jen čekají.

Redakce: Paní Kateřino, po 
shlédnutí vašeho výkonu sme-
kám před vaším uměním.
Není jednoduché být na jevišti 
1,5 hodiny sama a stále bavit 
diváky.
Kateřina Holánová: To opravdu není lehké, ale 
kouzlo je pro mne v tom, že se jedná o zcela no-
vou hru, kterou přede mnou ještě nikdo nehrál. 
Nikdy před tím jsem nehrála ve hře s prvním 
uvedením nového textu. Nikde na světě ještě 
nebyla zveřejněna. Je to prvotina, premiéra se 
vším všudy.
To je kouzlo. V dnešní svízelné, hektické době 
plné shonu, je divák utahaný televizní americkou 
tvorbou akčních filmů. Jsem schopna zaujmout 
diváka 1,5 hodiny tak, že text není příliš vážný. 
Dnes je na světě smutku až dost. Toužíme se 
spíše zrelaxovat a pobavit se.

Redakce: Hrát prvotinu také není jednoduché. 
Ještě nevíte jaké budou reakce diváků na jed-
notlivé scény.

OHLASY

Kateřina Holánová: Ano, zpočátku jsem to ne-
věděla, ale teď, když jsem hrála Francescu již 
víckrát, reaguji podle diváků. V některé scéně 
se pozdržím, jinou přejdu rychleji. Je to úplně jiný 
styl hraní. Vaším partnerem je divák a na každé 
představení přijdou lidé jiní. Herec musí reagovat 
na diváky, kteří právě přišli, takže jednotlivá před-
stavení nejsou totožná.

Redakce: Musím říci, že jste vzniklé situace 
zvládala velmi dobře. V tom je divadlo originál-
ní, stojíte diváku tváří v tvář, díváte se na ně, 
komunikujete s ním. 

Divadlo je kouzelné v tom, že 
herec je živý. Sejdou se dvě 
party: Herci a diváci. Záleží, 
jak spolu budou komunikovat. 
Baví mě, že každý večer je 
originál.

Redakce: Chystáte se na zá-
jezd do USA?
Ano. S panem Donutilem letí-
me do New Yorku s předsta-
vením „Sluha dvou pánů”, které 
se hraje již 14. sezónu. V New 
Yorku se ještě nehrálo. V Man-
hattanu stojí staré divadlo, po-
stavené v roce 1895 českými 
emigranty jako národní stánek, 

dnes velmi vážený. Vystupují zde především čeští 
umělci, ve spolupráci a americkými herci. Je to 
jejich vlastní prostora. Sbírali tehdy korunku ke 
korunce, aby se zde české divadlo mohlo postavit. 
Nad oponou je nápis „Národ sobě”. Naše před-
stavení bude poslední před rekonstrukcí budovy. 
Staré divadlo se změní. Dům z kamene, přírodního 
materiálu, dům plný kouzla na sebe vezme jinou, 
moderní podobu. Je to trochu škoda.

Redakce: Co byste chtěla říci divákům na 
závěr?
Chtěla bych říci, že divadlo nemá prostředky 
k vyjádření všech scén jako je tomu ve filmu. Ale 
jde o kouzlo, pro diváka neopakovatelné. Vtáh-
ne vás do děje. Je to neuchopitelný okamžik, 
svou atmosférou nenahraditelný.

Za vás se ptala: Marie Horáčková
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Za posledních deset let se postupně vy-
tvořila parta lidí různých profesí, kteří navště-
vují akce a výlety, pořádné Dr. Vratislavem 
Nechutou z Rájce. Výlety se zaměřují ne-
jen na Moravský Kras, ale i na okolí Rájce 
a Doubravice. Silvestrovské odpoledne tato 
společnost obvykle tráví na Malém Chlumu 
a opakovaně vychutnává výhled do okolí. 
Tato tradice trvá již osm let. Jarní výlet, 
spojený s hrou v kuličky, se rovněž konal již 
mnohokrát. Nejstaršímu hráči mnoho nechy-
bí do sedmdesátky, což přihlížející občané 
pozorují s údivem. Je to pestrá společnost, 
ve které najdete vedle výtvarnic, učitelek, 
počítačových inženýrů nebo vědeckých pra-
covníků i námořního kapitána, bagristu, nebo 
ředitele kriminalistického muzea. Při všech 
těchto akcích se hodně fotografuje a alba 
s fotografiemi už by zabrala celou skříň.

Hana Langová a Dagmar Sochorová, 
textilní výtvarnice z Brna, jsou dlouholeté 
kolegyně a kamarádky. Přišly loni na nápad, 
že některé svoje fotografie z výletů do okolí 
Rájce vystaví v rájecké knihovně. Protože 
jsou zvyklé vystavovat svá textilní díla, vůbec 
se toho nebály, i když fotografovaly vždy jen 
amatérsky. Výstava byla zahájena v pátek 
13.4., ale přesto že „pátek nešťastný je den”, 
nikomu žádnou smůlu nepřinesla.

Hana Langová vystavuje fotografie z jes-
kyní, jejichž kvalita snese srovnání s profesi-
onálními snímky. Zřejmě má vlohy k vyhledá-
vání zvláště zajímavých a barevných pohledů 

VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ OKOLÍ RÁJCE-JESTŘEBÍ

tam, kde ostatní nic zvláštního nevidí. Bude 
to asi nějak souviset s její profesí – prodává 
v Brně umělecké předměty.

D. Sochorová vystavuje snímky z okolí 
Rájce-Jestřebí, které se rodily s určitými 
těžkostmi. Zvětšení „docela hezkých” foto-
grafií na větší formát ukázalo mnohé vady 
a bylo nutno několik pohledů vyfotografovat 
na poslední chvíli lepším fotoaparátem. Pro-
fesionál by možná měl výhrady, ale účast-
níci vernisáže hodnotili celkovou úroveň 
vytavených snímků dobře. Ráječtí občané si 
připomněli místa, kam se již řadu let nedostali 
kvůli každodennímu shonu. Tím myslím třeba 
Fentajch (pytle s pískem nejsou vidět), nebo 
křížek u Holešína. Také si „zopakovali” zná-
mé pohledy, třeba pohled na Rájec z rozcestí 
Lenčov, a rovněž viděli záběry, kterých si 
nikdy nevšimli, například pohled na zámek 
od hřbitova, nebo na smrček rostoucí ze 
zámecké zdi.

Je tedy možno říci, že výstava splnila svůj 
účel. Autorky zkusily něco nového, přátelé 
z Brna i Rájce se znovu sešli a ostatní ná-
vštěvníci, soudě podle jejich zájmu, byli také 
spokojeni. Kdo to nestihl, může se tam podí-
vat později, protože výstava bude otevřená 
do 26. 4. 2007.
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Z HISTORIE VOLEJBALU V JESTŘEBÍ

Posledních deset let druhého tisíciletí a úspěchy u mládeže. 

Družstvo žáků hraje okresní 
přebor, který vyhrává a postu-
puje tak do oblastního přeboru. 

Některé výsledky: Rájec-Jestřebí – Boskovice 
2:1, ČKD Blansko 2:0, Drásov 0:2. V létě roku 
1991 proběhlo již osmé soustředění žáků v Os-
trově u Macochy. za tradičního vedení Zdenka 
Svobody a Petra Šamonila. Na podzim se hraje 
již oblastní přebor: s těmito výsledky: Rájec-Jes-
třebí: Letovice 3:0 a 3:0, Zlín 2:3 a 2:3, Velké 
Meziříčí 3:0 a 3:1, V zimním období se hraje 
v tělocvičnách a naši žáci jsou opět úspěšní – po 
výhrách nad Jihlavou a Velkým Meziříčím 2:1 
a Letovicemi 2:0. Pořadí bylo následující: 1. Rá-
jec-Jestřebí 22, 2. Velké Meziříčí 21, 3. Jihlava 
17, 4. Letovice 12.

Družstvo mužů je v těchto letech oslabeno až 
o 6 hráčů, a tak obsazení sedmého místa v okres-
ním přeboru bylo uspokojující: 1. Boskovice B 37, 
2. Letovice B 36, 3. Křetín 31, 4. Ostrov 30, 5. 
Žďárná 30, 6. Újezd u B. 27, 7. Rájec-Jestřebí 27, 
8. Velké Opatovice 24, 9. Kunštát 23 – Krasová 
a ČKD Blansko B v průběhu soutěže odstoupili.

Na jaře roku 1993 se družstvo žáků zúčast-
nilo velkého turnaje v Poštorné a získalo třetím 
místem v silně obsazeném turnaji velký úspěch. 
Družstvo hrálo v sestavě: Sáňka J., Valenta D., 
bratři Mikuláškové, Loub R., Ševčík L., Cihlář J., 
Podloucký J.

V tomto období hraje družstvo oblastní přebor 
s těmito výsledky: Rájec-Jestřebí – Tesla Brno 
3:0 a 3:0, Vyškov 2:3 a 0:3, Jihlava 3:0 a 3:0, Bo-
skovice 1:3 a 1:3, Mikulov 3:0 a 2:0, Staré Město 
3:2 a 1:3, Velké Meziříčí 3:1 a2:3, Boskovice 3:0 
a 3:1, Mikulov 3:0 a 3:0, Staré Město 3:2 a 3:1.

Také družstvo žáků si vedlo úspěšně s těmito 
výsledky: Rájec-Jestřebí – Letovice 0:3, 3:1, 
Jehnice 1:3, 1:3, 3:1, 3:2, Poštorná 3:0, 3:2, 3:1, 
3:1, Nivnice 0:3, 0:3, 3:1, 3:2, Staré Město 1:3, 
0:3, 3:2, 3:1, Velké Meziříčí 3:0, 3:0, Žďár n. S. 
3:0, 3:0, Bojkovice 3:1,1:3, Sokol Brno I. 3:1, 
3:2. Pořadí krajského přeboru žáků v roce 1993: 
1. Sokol Brno I. 23, 2. Poštorná 22, 3. Velké 
Meziříčí 19, 4. Rájec-Jestřebí 18, 5. Nivnice 18, 
6. Letovice 12, 7. Jihlava 8.

Poslední výsledky z působení žáků a doros-
tenců jsou z let 1995 a 1996.  Dorostenci hráli 
oblastní přebor a po podzimu 1995 byli na prvním 
místě.  Několik výsledků: Rájec-Jestřebí – Bzenec 
3:0 a 3:0, Pozořice 3:1 a 3:1.

V červnu v roce 1995 proběhly oslavy 60 let 
založení volejbalu v Jestřebí a to docela úspěšně. 
Velmi dobrá účast bývalých hráčů a přátelská be-
seda po slavnostní schůzi. K uvedenému výročí 
byla vydána upomínková vlaječka.

Žáci pokračovali v oblastním přeboru s vý-
sledky: Rájec-Jestřebí – Letovice 3:0,3:2, 3:0,3:1, 
Velké Meziříčí 1:3, 0:3, 3:1, 0:3, Nivnice 1:3,1:3, 
Bojkovice 0:3,1:3, Staré Město 0:3, 1:3, Žďár 
n. S. 3:0, 3:0. Konečná tabulka měla tuto podobu: 
1. Staré Město 62, 2. Sokol Brno I. 55, 3. Boj-
kovice 54, 4. Nivnice 91, 5. Rájec-Jestřebí 51, 
6. Velké Meziříčí 51, 7. Letovice 39, 8. Poštorná 
36, 9. Žďár n. S. 33..

Muži hrají v těchto letech krajský přebor 
II. třídy. Většinou se pohybují ve spodních patrech 
tabulky. Několik výsledků z roku 1996 – Rájec-
-Jestřebí – ČKD Blansko 1:3, 0:3, Rousínov 3:1 
a 3:2, Bučovice 1:3 a 0:3, Holubice 0:3 a 0:3. 
V uvedeném období hráli tito hráči: Horňanský 
Martin a Radek, Koupý Martin, Mrázek Petr, Mi-
kulášek Miroslav, Svoboda Zdenek, Sáňka Josef 
a Hynek. O něco později se připojují Janíček Filip, 
Maňoušek Alois, Souček Michal. V polovině roku 
1998 obsadili muži poslední místo a následoval 
sestup do okresu. Jelikož v okrese se žádná 
soutěž nehrála, družstvo mužů. se rozpadlo. 
V období let 1999 až 2004 se hrají turnajové 
soutěže smíšených družstev mužů a žen a tím 
se tak udržuje volejbal v Jestřebí v určité činnosti. 
Smíšené družstvo tvoří tito hráči a hráčky: Fojt 
Jaromír, Janíček Filip, Krátký Kamil, Maňoušek 
Alois, Maňoušek Petr, Martinek Jiří, Mazanec 
Vítězslav, Mikulášek Miroslav, Mrázek Petr, 
Sáňka Hynek, Svoboda Zdenek, Kleinová Hana, 
Kleinová Michaela, Kuběnová Hana, Maňouško-
vá Blanka, Mrázková Kateřina, Podloucká Hana, 
Grejcerová Renáta. Turnaje se hrají na hřištích 
okresu Blansko, v okolí regionu Brno a některé 
také na hřištích v Jestřebí.
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Nenašlo by se mnoho těch, kteří pro někdejší 
Rájec nad Svitavou vykonali tolik, co Antonín 
Kočvara, jemuž jsem se rozhodl věnovat tuto 
vzpomínku při příležitosti půlkulatého výročí jeho 
narození – 155 roků –, připadajícího na Štědrý 
den 2006. Ačkoliv nebyl místním rodákem, záhy 
po příchodu do obce se zapojil do veřejného dění 
a podílel se na něm aktivně bezmála čtyřicet let, 
dokud jej stáří a zdravotní stav nedonutily odejít 
do ústranní. Během svého působení si získal 
mnoho zásluh, díky nimž se nesmazatelně zapsal 
do zdejších dějin, však také v té době najdeme 
jen pomálu oblastí, v nichž bychom se s jeho 
jménem nesetkali.

Antonín Kočvara pocházel z Doubravice nad 
Svitavou, kde se narodil dne 24. prosince 1851 
v domě č. 78 jako třetí z dvanácti dětí manželů 
Františka a Anny Kočvarových. Otec František 
Kočvara (20. 12. 1824 – 11. 10. 1886), podsedník 
a pekařský mistr, byl synem Vincence Kočvary, 
podsedníka ve Velenově č. 3, a Františky, dcery 
Františka Špidly, domkáře ve Valchově. Matka 
Anna Kočvarová (1. 7. 1826 – 25. 1. 1887) byla 
dcerou Jakuba Svěráka, podsedníka ve Velenově 
č. 16 a Barbory, dcery Františka Žáčka, rolníka 
ve Žďárné. Kmotrem při křtu 27. 12. 1851 mu byl 
otcův starší bratr Vincenc Kočvara, mlynář ve 
Valchově, s manželkou Annou.

Po ukončení základního vzdělání, jak bychom 
řekli dnes, se vyučil řezníkem a uzenářem a br-
zy poté přišel do Rájce, kde se usadil natrvalo 
– dne 28. 4. 1878 si zde pronajal knížecí pivnici 
a působil tam jako hostinský do r. 1880. V tomto 
roce se rozhodl zcela osamostatnit a za 4070 
zl. koupil dne 4. 10. 1880 zavedený hostinec č. 
43 na dnešní Havlíčkově ulici, z nějž záhy učinil 
společenské a kulturní centrum obce. Důležité je 
ale zmínit, že budovu podstatně upravil a rozšířil 
do podoby, v níž setrvala až do r. 1953, kdy 
byla adaptována na mateřskou školku, později 
sloužila jako dům komunálních služeb. Dne 9. 
10. 1880 si také podal žádost č. 6108 ohledně 
povolení „nálevu piva a kořalky na čísle 43”, což 
byla víceméně žádost o povolení provozování 
hostinské živnosti vůbec – rozhodovalo zde 
okresní hejtmanství, nicméně musela projít též 
přes obecní zastupitelstvo, které věc projednalo 

ANTONÍN KOČVARA

dne 17. 10. a rozhodlo se ji podporovat „ohled 
berouce na jeho bez uhoné a mravné chování”. 
Původním majitelem hostince č. 43 byl František 
Rolínek, jenž si ve stejný den zažádal o přene-
sení své koncese na jiné místo v obci (označení 
v pramenech je nejasné), nicméně mu nebylo 
vyhověno vzhledem k nevhodnosti vybraného 
místa i proto, že jeho chování „za čas držení 
svého hostince skrz osobně vyvolané různice 
dokázalo, že živnost hostinskou v pořádku védst 
v stavu néni”…

Kromě hostince začal Antonín Kočvara krátce 
po zakoupení provozovat v č. 43 také vyhlášené 
řeznictví a velkouzenářství, v němž měl v roce 
1910 již 7 zaměstnanců. Přestavba a úprava 
budovy mu také umožnila zažádat o změnu 
a rozšíření koncese „ku přechování cizinců podá-
váním pokrmu a držení dovoleních her” – okresní 
hejtmanství vyhovělo přípisem č. 5035 ze dne 
24. 3. 1893, obecní zastupitelstvo žádost pod-
pořilo 1. 6. 1893.

Krátce po příchodu do Rájce n. Svit. si An-
tonín Kočvara zařídil nejen živnost, ale založil 
také rodinu – za manželku si vyvolil Arnoštu 
Vaverkovou (21. 4. 1851 – 29. 12. 1917), dceru 
Jana Vaverky (†13. 3. 1893 v 76 letech), kní-
žecího účetního a kancelisty, bydlícího v č. 72, 
později na penzi v č. 157; a Vincencie (†28. 10. 
1891 v 73 letech) rozené Okáčové z Doubra-
vice. Oddáni byli 10. 11. 1878 a měli následně 
osm dětí: Františku (*12. 4. 1880), Marii (*6. 2. 
1881), Emilii (*8. 6. 1882), Karla (*16. 10. 1884 
†10. 2. 1885), Štěpánku (*27. 12. 1885 †15. 
4. 1886), Antonína (*23. 5. 1888 †5. 7. 1889), 
Annu (*21. 7. 1889) a Františka (*2. 3. 1897, 
padl v první světové válce). Kromě svých dětí 
pečoval ještě o dva schovance, jichž se s man-
želkou ujal: byla to nejdříve Štěpánka Dupalová 
(18. 12. 1882–1936), dcera Jana Dupala (†30. 12. 
1894 v 51 letech), vařiče v rájeckém cukrovaře, 
a Františky Dupalové (†23. 9. 1893 v 40 letech); 
a později synovec Antonín Kočvara (*22. 4. 1892), 
jemuž byl za kmotra při křtu jakožto synovi svého 
mladšího bratra Josefa Kočvary (30. 8. 1856 
– 10. 12. 1901), pekaře v Doubravici č. 78 a jeho 
ženy Amálie roz. Kalové (1855 – 8. 11. 1894), 
jenž vystudoval Učitelský ústav v Brně, kde 
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získal 7. 7. 1914 vysvědčení učitelské způso-
bilosti. Za války byl ruským legionářem, potom 
působil na několika školách a od školního roku 
1933/34 také na obecné škole v Rájci, r. 1938 
byl přeložen do Brna. Zde bych ještě dodal, že 
Štěpánka Dupalová, provd. později Konrádová, 
měla mladšího bratra Richarda (14. 7. 1886 – 7. 3. 
1907), který byl krátce obchodním příručím a ze-
mřel v Brně. Zda-li i on byl schovancem manželů 
Kočvarových, se mi bohužel zjistit nepodařilo, ale 
předpokládám to.

Nyní je na místě povšimnout si jednotlivých 
oblastí činnosti Antonína Kočvary:

Brzy po usazení v Rájci vstoupil do veřejného 
života, a to v souvislosti s místní samosprávou, 
neboť o volbách r. 1882 úspěšně kandidoval do 
obecního zastupitelstva (či obecního výboru dle 
tehdejší terminologie), což svědčí o faktu, že si již 
musel vydobýt určité obliby a známosti. Volby se 
konaly nedlouho před 5. 7. 1882, ale na prvním 
zasedání nového zastupitelstva toho dne ještě 
zmíněn není, objevuje se 6. 8. 1882, nicméně je 
nanejvýš pravděpodobné, že členem byl od uve-
dených voleb a na první zasedání se z nějakého 
blíže neznámého důvodu nedostavil. Členem 
zastupitelstva zůstal nadále celých devětatřicet 
let, přičemž záhy postoupil o krůček výše: za-
tímco ve volebním období 1882–85 byl řadovým 
„výborem”, v l. 1885–88, 1888–91 a 1891–94 
byl zvolen radním. Obecní zastupitelstvo mělo 
v té době tři radní, bohužel však v materiálech 
ještě nebyli rozlišováni a nelze tedy spolehlivě 
říci, kterým radním v jednotlivých obdobích pan 
Kočvara byl. Kromě toho vykonával (až na vý-
jimky) v letech 1883–85, 1888–94 a 1900 funkci 
zapisovatele a pořizoval pečlivé protokoly ze za-
sedání, psané velmi osobitým rukopisem, tvořícím 
jakousi kombinaci kurentu a latinky.

Během těchto let si získal velkou náklonnost 
i důvěru rájeckých, což se projevilo v létě r. 1894, 
kdy byl zvolen starostou obce – první, ustavu-
jící zasedání nového zastupitelstva se konalo 
30. 8. 1894, kdy „nově zvolený představený obce 
p. Ant. Kočvara vítá nový výbor obecní ku plodné 
práci na prospěch obce a občanstva…”. Funkci 
starosty potom vykonával po dvě volební období 
– 1894–97 a 1897–1901, přičemž to druhé se 
prodloužilo o necelý rok – volební období do 

zastupitelstev bylo tehdy tři roky, nové volby se 
tedy měly správně konat r. 1900, nicméně v dů-
sledku blíže nespecifikovaných úředních důvodů 
došlo k jejich opoždění a odsunutí na únor 1901. 
Tehdy byla panu Kočvarovi znovu nabízena 
funkce starosty, nicméně ze zdravotních důvodů 
ji nepřijal a proto byl na jeho místo zvolen dosa-
vadní „výbor” Metoděj Koupý (1867–1948), rolník 
z č. 55. Antonín Kočvara nicméně zůstal členem 
zastupitelstva – ve volebních obdobích 1901–04 
a 1904–07 jako „výbor” a nakonec opět postoupil 
výše, když byl o volbách v červenci 1907 zvo-
len prvním radním, v kteréžto funkci následně 
setrval až do r. 1919. Úřad prvního radního byl 
nejvyšší hned po starostovi, jehož byl blízkým 
spolupracovníkem, kompetence se sice mírně 
proměňovaly, ale většinou do nich náleželo kupř. 
udílení povolení k tanečním zábavám, záležitosti 
obecních pozemků, obecního hospodářství, po-
řádkové, případně mohl být zástupcem starosty 
apod. Starosta a (od r. 1904) čtyři radní společně 
tvořili obecní radu.

V červnu 1919 bylo na základě „nového řádu 
volebního v obcích republiky Československé” 
(především zákony č. 75/1919 Sb., a 76/1919 
Sb.) zvoleno zastupitelstvo již v podobě poněkud 
odlišné, než tomu bylo za rakouského mocnářství. 
Pan Kočvara se tehdy opět stal členem zastupi-
telstva, nicméně se pomalu začínalo hlásit stáří 
a ze zdravotních důvodů byl především r. 1920 
omluven z řady zasedání – uvědomoval si, že 
takto nemůže zodpovědně konat své povinnosti 
a proto dne 5. 3. 1921 na vlastní žádost odstoupil, 
vzdav se svého mandátu.

Během svého působení v obecním zastupi-
telstvu se výrazně zasloužil o rozvoj obce, proto 
také doba jeho starostování patří k těm nejsvět-
lejším obdobím fungování obecní samosprávy 
– dodnes jej lze vnímat jako jednoho z nejlepších 
starostů v místních dějinách, ačkoliv jeho aktivity 
rozhodně nelze ohraničit pouze dobou, kdy za-
stával starostenský post.

Už od 7. 7. 1890 byl zároveň členem silničního 
výboru, který měl v kompetenci správu a údržbu 
komunikací, r. 1891 kupř. navrhoval zřízení nové-
ho obecního razítka místo staršího poškozeného 
(což pramenilo zřejmě ze skutečnosti, že jakožto 
zapisovatel více pracoval s obecní agendou), 
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výrazně podporoval rozvoj kulturního života (kupř. 
ochotnického divadla, spolkové činnosti), přímo 
v době svého starostování se zasadil z důvodu 
lepší veřejné bezpečnosti, ochrany majetku a do-
držování pořádku o založení četnické stanice 
v Rájci (jednáno od r. 1896, uskutečněno r. 1898), 
jako starosta pomáhal i chudým – r. 1896 zavedl 
systém zabezpečení léků těmto lidem tak, že kdo 
se prokázal starostou podepsanou stvrzenkou, 
měl nárok na proplacení léčiv z obecních financí, 
z nichž se čerpala rovněž podpora na výchovu 
sirotků. Velkým počinem, iniciovaným předně 
panem Kočvarou, bylo založení Sboru dobrovol-
ných hasičů v Rájci – několikrát během 90. let 
19. století se řešilo požární zabezpečení přede-
vším úpravami studní tak, aby byly použitelné 
při hašení požárů. Případné požáry byly hašeny 
spontánně všemi, kdo mohli pomoci, nicméně 
bylo nabíledni, že efektivním řešením může být 
jedině existence vycvičeného, organisovaného 
sboru, který je stěží plně nahraditelný – inspirovat 
se mohl třebas v rodné Doubravici, kde r. 1888 
spoluzakládal SDH jeho mladší bratr Josef, prvý 
předseda tamního sboru. R. 1895 bylo tedy 
jednáno o definitivním zřízení hasičského sboru 
v Rájci, přičemž se Kočvarovu návrhu dostalo 
hojné podpory – 7. 4. 1895 se v jeho hostinci ko-
nala prozatímní valná hromada, na níž byli usta-
noveni členové a funkcionáři, stanovy sboru byly 
podepsány 30. 4., schváleny 5. 5. 1895. Založení 
spolku bylo kvitováno i okresním hejtmanstvím 
a Moravským zemským místodržitelstvím, bez 
jejichž souhlasu by to nebylo možné. Záhy došlo 
k zakoupení nářadí, stříkačky, pořízení uniforem 
a r. 1896 k stavbě hasičky (původní, na dnešní 
Komenského ulici). Prvním předsedou SDH se 
stal na řadu let právě Antonín Kočvara, v jehož 
hostinci se také konávaly schůze, přednášky 
a zábavy sboru.

Jednou z priorit pana Kočvary bylo také 
povýšení Rájce n. Svit. na městys – společně se 
zastupiteli si uvědomoval, že je v zájmu pokroku 
a lepší budoucnosti docílit povýšení, přičemž se 
domnívali, že podmínky k tomu potřebné Rájec 
splňuje. Návrh předložil pan Kočvara na zasedání 
27. 11. 1898 a dostalo se mu jednomyslného při-
jetí. Bylo rozhodnuto o vypracování odůvodněné 
žádosti a jejím podání přes okresní hejtmanství 

na Moravské zemské místodržitelství v Brně, 
věc se ale protáhla, neboť záhy se zjistilo, že 
nejdříve musí být zažádáno o povolení trhů. Vše 
se uskutečnilo r. 1899 včetně zaplacení taxy za 
povolení jednoho trhu, která čítala 31 zl. 50 kr. 
(za tři výroční trhy, které měly být Rájci povoleny, 
se tedy vyplatilo z obecní pokladny 94 zl. 50 kr.). 
Po poměrně dlouhé době – 1. 3. 1901 – místo-
držitelství konání trhů zapovědělo a povýšení 
nepodpořilo, úspěšnější nebyl ani „rekurs” čili 
odvolání k c. k. ministerstvu vnitra ve Vídni, které 
odvolání zamítlo, o čemž byli ráječtí uvědoměni 
přípisem okr. hejtmanství z 9. 1. 1902.

Antonín Kočvara se tedy tohoto pro obec 
důležitého kroku nedočkal za svého starostování, 
ale o několik let později přece: 17. 8. 1912 před-
nesl návrh na podání obnovené žádosti starosta 
Vincenc Blažek (1863–1942), rolník v č. 28, žá-
dost vypracoval společně s Antonínem Kočvarou 
(tehdy byl I. radním) a řídícím učitelem Antonínem 
Luňáčkem (1860–1926), který byl pravou rukou 
pana Kočvary po celou dobu jeho starostování. 
Tentokrát se štěstí postavilo na jejich stranu a již 
9. 6. 1913 byl císařským „Nejvyšším rozhodnutím” 
Rájec povýšen na městys, což pan Kočvara jistě 
vnímal jako určité zadostiučinění svých snah.

K mnoha dalším počinům, na nichž se po-
dílel, patřila kupříkladu podpora založení veřej-
né knihovny v l. 1907–08, což inicioval Místní 
odbor Národní jednoty, nebo elektrifikace obce 
krátce před první světovou válkou, kdy přišel 
i s návrhem, týkajícím se financování zřízení 
kanalizace.

Dále byl pan Kočvara činný také ve správě 
školní: školství v obci v tehdejší době spravovala 
a řídila Místní školní rada, o níž máme v Rájci 
n. Svit. první zmínky r. 1874. Prvním předse-
dou byl do r. 1877 Edvard Sáňka (1826–1904), 
kovář a podsedník v č. 26, v l. 1877–1883 úřad 
vykonával Jan Brázda (1832–1892), hostinský 
v č. 91, jehož nástupcem se od 25. 2. 1883 stal 
právě Antonín Kočvara. Místní školní rada pod 
jeho vedením fungovala velmi dobře, což bylo 
oceněno i Okresní školní radou v pochvalném 
dopise. Snahy o rozvoj místního školství se pro-
jevily už r. 1890, kdy bylo jednáno o zřízení po-
kračovací školy – záměr sice došel schválení, 
ale uskutečněn nebyl; r. 1898 bylo dosaženo 
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rozšíření obecné trojtřídní školy na čtyřtřídní, což 
se uskutečnilo až 1. 10. 1899 kvůli nevyhovujícím 
prostorám. V té době se už pomalu začínala 
projevovat potřeba výstavby nové školní budovy, 
která by plně vyhovovala rostoucím nárokům 
moderního školství včetně zvyšujícího se počtu 
žáků. Proto se začalo uvažovat o výstavbě nové 
školy a úvahy byly také brzy uskutečněny: vznikl 
stavební odbor v čele s Antonínem Kočvarou, 
28. 8. 1905 byl vybrán pozemek, vykoupený 
koncem r. 1906, v tomtéž roce zadány plány 
architektovi, ing. Vladimíru Fischerovi z Brna, 
19. 6. 1907 zadány stavební práce brněnskému 
staviteli Františku Valentovi a 23. 3. 1908 byl slav-
nostně položen základní kámen, slavnost zahájil 
a přítomné uvítal pan Kočvara svým projevem. 
V nové škole se začalo vyučovat již 21. 9. 1908, 
v témže roce došlo i k založení Živnostenské 
školy pokračovací; 9. 8. 1909 byla ještě obecná 
škola rozšířena na pětitřídní. V té době – 19. 2. 
1907 – došlo také k zrušení školního platu, který 
byl zátěží zvláště pro chudé rodiny.

Vzhledem k většímu počtu dětí i tomu, že 
mnohé děti starší musely dojíždět do měšťanské 
školy v Blansku, začala Místní školní rada společ-
ně s obecním zastupitelstvem usilovat o zřízení 
měšťanské školy zde v Rájci – 9. 7. 1912 vysloven 
souhlas obecního zastupitelstva, Zemská školní 
rada podpořila žádost výnosem č. 22 201 z 1. 8. 
1912 a udělila souhlas se zřízením od nového 
školního roku, díky čemuž mohlo v budově staré 
školy dojít 16. 9. 1912 k zahájení výuky.

Na obou těchto důležitých činech měl lví podíl 
právě Antonín Kočvara, který stál v čele Místní 
školní rady až do r. 1920 – 30. 12. vykonával funk-
ci předsedy naposledy, 9. 4. 1921 zasedla nová 
rada v čele s Josefem Šenkem (1871–1938), 
sedlářem v č. 232, jejímž členem už nebyl.

Již několikrát jsem zmínil, že pan Kočvara 
horlivě podporoval kulturní a spolkovou činnost, 
což se projevovalo především v tom, že sál své-
ho hostince propůjčoval k četným schůzím, zá-
bavám a divadelním představením, neboť v sále 
se nalézalo i malé jeviště. V hostinci se scházelo 
k jednání obecní zastupitelstvo, Sbor dobrovol-
ných hasičů, „útočiště” zde nalezl též Místní 
odbor Národní jednoty, Spořitelní a záloženský 
spolek a později Sokol. Divadlo podporoval pan 

Kočvara téměř od svého příchodu do Rájce 
– hrávalo se v pivnici, kterou měl v pronájmu, 
ale brzy se ochotníci přestěhovali do jeho hos-
tince, kde pořádali představení spolupracujíce 
s Cyrillskou jednotou, v jejímž čele stál řídící 
učitel František Mrázek (1843–1893) a která 
organisovala i hudební večery, neboť pod její 
hlavičkou hrál taneční orchestr. Od založení 
23. 12. 1906 zde konala své schůze, divadel-
ní, hudební a osvětové akce Národní jednota, 
od r. 1912 měl u Kočvary spolkovou místnost 
Sokol, který na zahradě hostince během první 
světové války uchovával tělocvičné náčiní. Kro-
mě tohoto bohatého kulturního dění proběhlo 
v Kočvarově hostinci také několik velkých akcí, 
spojených s výjimečnými událostmi – zmiňme 
kupř. oslavy pětadvacetiletého fungování Vojen-
ského veteránského spolku císaře Maxmiliána 
z Mexika, založeného v Rájci r. 1870, dne 7. 7. 
1895, zakončené zde slavnostním večerem; 
dále „Smetanův hudební večer” 5. 9. 1909, jejž 
se zúčastnila i řada hostí včetně významného 
moravského sbormistra a skladatele Ferdinan-
da Vacha (1860–1939); za připomínku stojí 
také slavnostní oběd při oslavách povýšení na 
městys 13. 7. 1913, kdy v hostinci pana Kočvary 
poobědvala řada významných hostů, pozvaných 
na oslavy; zajímavý jistě byl „Slavnostní večer” 
16. 5. 1918 k 50. výročí položení základního 
kamene Národního divadla.

Na počátku 20. let začalo na Antonína Kočva-
ru doléhat stáří – přibývala léta a s nimi zdravotní 
obtíže, které vedly k tomu, že postupně předal 
všechny své funkce mladším nástupcům, živnost 
přenechal zeti Ferdinandu Černému (8. 10. 1878 
– 6. 5. 1952), jenž byl manželem jeho dcery Emilie 
(8. 6. 1882 – 5. 12. 1932) a jenž v kulturní tradici 
svého tchána pokračoval, přičemž hostinec na-
dále využívalo i obecní zastupitelstvo kupř. při 
konání voleb. Ještě se pan Kočvara r. 1923 snažil 
společně s Karlem Haasem ml. a Ladislavem 
Ryšavým (1880–1936) o vytvoření jednotného 
ochotnického divadelního spolku, který by byl 
také jednotně dramaturgicky a režijně řízen, nic-
méně myšlenka nebyla zrealizována. V té době 
se již více než sedmdesátiletý pan Kočvara stáhl 
do ústranní, avšak o dění kolem sebe neztratil 
zájem nikdy.
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NĚCO Z HISTORIE

Stáří a zasloužený odpočinek prožil v kruhu rodiny, 
z níž mu, bohužel, bylo souzeno přežít mnoho těch, které 
měl rád – několik jeho dětí zemřelo nedlouho po narození, 
mladičkého syna mu vzala válka, kdy navíc pečoval o těžce 
nemocnou manželku Arnoštu, jež 29. 12. 1917 podlehla 
rakovině, 5. 12. 1932 zemřela také dcera Emilie Černá. Ale 
to již pomalu dohořívala i svíce života pana Kočvary:

Koncem r. 1932 onemocněl zánětem plic, jemuž vy-
sokým věkem oslabený organismus nedokázal vzdorovat 
– Antonín Kočvara zemřel dne 8. ledna 1933 ve věku 
necelých 82 let, poslední rozloučení 11. 1. proběhlo za 
účasti velkého množství smutečních hostů, neboť odešel 
člověk, který byl ve svém širokém okolí váženou osobou, 
který „své síly vždy obětavě a nezištně věnoval prospěchu 
obce” – a to téměř půl století.

Až půjdete na místní hřbitov, postůjte chvilku u jeho 
hrobu se vzpomínkou – zaslouží si ji plným právem.

Petr Sychra

Zápis o narození Antonína Kočvary v Matrice narozených Doubravice n. Svit.

Ant. Kočvara v mladých letech.
Snímek zapůjčil z rodinného archivu

p. ing. Emil Plhal.

Prameny a literatura:

Materiály:
Státního okresního archivu Blansko  
– kroniky a knihy protokolů
Moravského zemského archivu Brno  
– matriky farních úřadů

Literatura:
Taufer, František: Městečko Rájec
Muller, Otakar: Divadelní munulost Rájce

Archiv autora: 
Rodinný archiv Ing. Emila Plhala
Další použité prameny jsou k dispozici  
v redakci

Ant. Kočvara přibližně v době,  
kdy vykonával úřad starosty.

Snímek zapůjčil z rodinného archivu
p. ing. Emil Plhal.
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Z KLUBU SENIORŮ

Na úspěšné výstavě „SENIOŘI SOBĚ” v břez-
nu 2007 byly vystavené různé výtvory šikovných 
rukou členek i nečlenek našeho Klubu seniorů 
v Rájci. Hodně návštěvníků výstavy upoutal zvlášt-
ní exponát = vystavené kraslice zdobené netradič-
ní technikou. Zvláštní byly svou velikostí, protože to 
byla zdobená pštrosí, husí a kačení vejce na rozdíl 
od běžných slepičích. Technika zdobení nás tak 
zaujala, že jsme pozvali autorku paní Bohumilu 
Ondrovou do Klubu, aby nás s technikou 
zdobení kraslic seznámila. 12. dubna 2007 
se ukázka tvorby kraslic uskutečnila díky 
její ochotě. Specielní pomůcky = vrtačka, 
stojánek s kahánkem a barevné vosky byly 
ve chvilce připaveny a nás čekala nevšední 

ZAJÍMAVÁ AKCE V KLUBU SENIORŮ

podívaná. Zručné ruce paní Bohumily se pustily do 
díla. První překvapení byla práce s vrtačkou na tak 
křehkém materiálu. Vyvrtávání vyžaduje velký cit 
a zkušenosti. Uplatnění fantazie a trpělivosti po-
kračuje po očištění „výfuků” při zdobení nahřátým 
voskem. Zajímavá kombinace bílé a barevné tvoří 
obdivuhodné krajkové motivy.

Tuto práci si vyzkoušely přítomné členky. 
Zjistily ale, že tato práce není tak jednoduchá jako 

při „dívání se”… Několik kousků má-
me v Klubu na památku. Pohodový 
podvečer s mimořádným zážitkem 
nám všem navodil báječnou před-
velikonoční náladu. Těšíme se na 
další klubové zážitky.

Ludmila 
Ševčíková

Z ČINNOSTI MÍSTNÍ ORGANIZACE SVAZU TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH

23. března 2007 ve Staré škole v Ráječku se 
uskutečnila členská schůze Svazu tělesně postiže-
ných v České republice, o. s. – místní organizace 
v Rájci-Jestřebí, na které její členové vyslechli 
zprávy o činnosti, o hospodaření a zprávu revizní 
komise za r. 2006 a schválili rozpočet a plán práce 
na r. 2007.

Činnost organizace řídí jedenáctičlenný výbor, 
kontrolu hospodaření vykonává tříčlenná revizní 
komise. Výbor se schází pravidelně každý měsíc 
v klubovně malometrážních bytů Městského úřadu 
v Rájci-Jestřebí na Jurkově ulici.

V r. 2006 jsme zajistili v rámci naší organizace 
dva ozdravné pobyty. Jarní pobyt se uskutečnil 
v turistické oblasti Vrbno pod Pradědem (41 účast-
níků), podzimní se uskutečnil v Rapotíně u Velkých 
Losin (43 účastníků). O těchto pobytech jsme 
informovali naše občany ve Zpravodaji města.

V rámci organizace jsme uskutečnili dvě 
členské schůze, 1x proběhla předváděcí akce 

o zdravém stravování. Naši členové mají možnost 
každou středu navštěvovat masáže a ve čtvrtek 
chodit na rehabilitační cvičení. Rekondičních po-
bytů organizovaných okresním výborem Svazu 
tělesně postižených a Svazem postižených civi-
lizačními chorobami se zúčastnilo 12 členů naší 
organizace (Luhačovice a Blatiny).

Naše organizace má zastoupení i v okresních 
výborech STP – Božena Menclerová a SPCCH 
– František Konečný. Stali jsme se pravidelnými 
dopisovateli do Zpravodaje Města Rájce-Jestřebí, 
kde informujeme naše občany o činnosti organi-
zace. K 31. 12. 2006 měla naše organizace 197 
členů z Rájce-Jestřebí, Doubravice, Ráječka, 
Spešova, Kuniček, Karolína, Blanska, Vavřince 
a Ostrova u Macochy. V r. 2007 výbor plánuje 
zabezpečení dvou ozdravných pobytů – Luhačo-
vice a Mariánské Lázně, 3 x jednodenní zájezdy, 
cvičení, masáže a besedy o zdravém způsobu 
života, atd. Mgr. M. Vašíčková, předseda STP
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SPORT

S T O L N Í  T E N I S

„Husarský kousek” se po-
vedl stolním tenistům ze Spor-
tovního klubu Rájec-Jestřebí, 
když v loňském roce založil 
tento klub oddíl stolního te-

nisu a ten přihlásil do okresní soutěže a hned 
v tomto soutěžním roce tuto soutěž po velkém 
boji s družstvem z Kunštát vyhrál a postoupil 
do okresního přeboru. Výbor SK děkuje všem 

hráčům za dobrou reprezentaci Sportovního 
klubu a našeho města.

Družstvo nastupovalo v tomto složení na 
fotografii zleva: Jarek Málek, Jirka Vodák – ka-
pitán, Rosťa Baroš, Petr Vodák, Mirek Zachoval 
– vedoucí družstva, Kája Schmidt, Michal Ku-
chař, Pavel Cihlář, Martin Novotný. Na fotografii 
schází Zdeněk Doležel.

Text: Karel Schmidt
Foto: Jan Vozdecký

 1.  Jestřebí 16 13 2 1 0 203: 85 44
 2.  Kunštát 16 12 1 3 0 201: 87 41
 3.  Svitávka „D” 16 9 3 4 0 173: 115 37
 4.  Žďárná „C” 16 9 2 5 0 160: 128 36
 5.  Velenov 16 8 2 6 0 170: 118 34
 6.  Vysočany „D” 16 5 2 9 0 116: 172 28

 7.  Rájec 16  8 1 7 0 137: 151 33
 8.  Lhota Rapotina 16 7 1 8 0 141: 147 31
 9.  Vísky 16 4 5 7 0 137: 151 29
 10.  Šošůvka „C” 16 6 0 9 1 111: 177 27
 11.  Křetín „D” 16 1 5 10 0 114: 174 23
 12.  Chrudichromy 16 3 0 13 0 75: 213 22

Konečná tabulka okresní soutěže stolního tenisu
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V neděli 18.3.2007 se konal v tělocvičně 
ZŠ 2. ročník turnaje mladších přípravek, tj. 
hráči ročníku narození 1998 a mladší, „O pohár 
MKZ Rájec-Jestřebí „. Tento turnaj byl zároveň 
jediným pořádaným pro tuto věkovou kategorii 
na okrese Blansko.

Turnaje se zúčastnila mužstva Tatran Bo-
hunice, Nobica Boskovice, FK Apos Blansko, 
FK Kuřim a domácí MKZ Rájec-Jestřebí.

Naše mužstvo na turnaji obsadilo konečné 
3. místo, ale předvedenou hrou patřilo jedno-
značně k nejlepším. Zejména se klukům povedl 
zápas proti pozdějšímu vítězi FK Apos Blansko, 
který zcela přehráli a o čemž svědčí konečný 
výsledek 8: 2 v náš prospěch.

TURNAJ FOTBALOVÝCH PŘÍPRAVEK

VÝSLEDKY MKZ RÁJEC-JESTŘEBÍ:

MKZ – Nobica Boskovice  3: 3
MKZ – FK Kuřim   1: 2
MKZ – FK Apos Blansko  8: 2
MKZ – Tatran Bohunice  4: 2

KONEČNÁ TABULKA TURNAJE:

 1.  FK Apos Blansko 4 3 0 1 11:13  9
 2.  FK Kuřim 4  3  0  1  12:6  9
 3.  MKZ Rájec 4 2  1  1  16:9  7
 4.  Tatran Bohunice 4  1  0  3  8:13  3
 5.  Nobica Boskovice 4  0  1  3  7:13  1

Na závěr turnaje zástupce fotbalového klu-
bu Ing. Ševčík, předal mužstvům poháry a 
věcné ceny, ceny pro nejlepší hráče z každého 
mužstva a také ceny pro nejlepší hráče celého 
turnaje.

Nejlepším hráčem turnaje se stal Ivo Loula 
z mužstva FK Apos Blansko, nejlepším bran-
kářem byl vyhlášen Kryštof Vaňous z FK Kuřim 
a nejlepším střelcem David Kunc z MKZ Rájec, 
který vsítil 9 branek. O produktivitě našich útoč-
níků svědčí to, že druhým nejlepším střelcem 
turnaj byl s 5 góly Dominik Šmerda.

Nejlepším hráčem MKZ byl vyhlášen Marek 
Dobeš.

Poděkování patří všem 
pořadatelům, vedení školy a 
vedení FK MKZ Rájec Jes-
třebí.

Více o turnaji, ale i o činnosti 
fotbalové přípravky najdete 
na www.pripravka.fotbal-
mkz.cz.
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ZPRÁVY ODJINUD

V tomto, již posledním článku o systému 
ucelené rehabilitace v naší škole, bychom vám 
rádi přiblížili canisterapii.

Canisterapii, coby jednu z forem zooterapie, 
je možné definovat jako pozitivní působení psa na 
zdraví člověka (in Galajdová,1999). Nejedná se 
o jeden druh terapie, nýbrž o celou škálu různých 
možností využití.

Canisterapie v našem zařízeni 
probíhá jednou týdně, vždy v pon-
dělí v celkové délce 90 minut. Může 
být provozována buď formou indi-
viduální či kolektivní. Při kolektivní 
formě se canisterapeutické jednotky 
účastní cca 3–5 dětí a její náplní jsou 
převážně různé aktivity se psem 
v tělocvičně školy (např.: házení 
a odjímání aportů, připínání psa na 
vodítko, opičí dráhy se psem, česání 
psa.. apod.). Forma individuální je 
prováděna v komornějším prostředí 
a její náplní je převážně polohování, 
které je založeno na přímém fyzic-
kém kontaktu dítěte se psem. To je možno, dle 
„zdatnosti” konkrétního dítěte, též doplnit o drob-
né aktivity se psem. U obou forem se snažíme 
o co nejužší spolupráci s fyzioterapeutem školy. 
V každém školním roce je proveden výběr dětí, 
které jsou pak plánovitě do canisterapie zařazeni. 
Každé dítě musí mít písmený souhlas zákonných 
zástupců k zapojení do této terapie. O každé 
canisterapeutické jednotce je vedena písemná 
dokumentace a její účinky jsou konzultovány 
s třídním učitelem, psychologem a jinými odbor-

SYSTÉM UCELENÉ REHABILITACE NA ZŠS, BLANSKO, ŽIŽKOVA 27
CANISTERAPIE

níky, které mají dítě v péči (rehabilitační lékař, 
neurolog…)

Vzhledem k zvyšujícímu se počtu dětí s těž-
kým mentálním a fyzickým handicapem se stě-
žení činností canisterapie v našem zařízení stává 
polohování.

V Základní škole speciální, Blansko je canis-
terapie oficiálně provozování od školního roku 

1997/98. V roce 1997 byl 
podán projekt na MŠMT pod 
názvem „Využití canisterapie 
při výchově dětí s více vada-
mi”, který byl schválen jako 
tříletý experiment. Po jeho 
úspěšném dokončení pokra-
čoval projekt „Canisterapie” 
ve školním roce 2000/01 pod 
finanční záštitou nadace Po-
mozte dětem a od školního 
roku 2001/02 je financován 
občanským sdružením „Po-
čítáte s námi?”.

Do tohoto projektu se 
postupně zapojilo 8 psů se svými majiteli. Všichni 
psi měli řádné canisterapeutické zkoušky a byli 
pravidelně veterinárně sledováni. Od r. 2000 byla 
zavedena práce v tzv. týmu, který tvoří: psovod 
– pes – speciální pedagog (v našem zařízení 
školní logoped), která se nám velmi osvědčila.

V tomto školním roce navštěvují naše zařízení 
2 majitelé se svými psy: pí. Marika Zouharová 
s fenkou plemene Flat coated retriever Brinnie, 
druhým psovodem je pí. Marie Koutná se psem 
téhož plemene Axíkem, který pochází z prv-
ního vrhu Brinnie. Zároveň občanské sdužení 
„Počítáte s námi?”, které, jak již bylo řečeno, 
v našem zařízení canisterapii financuje, koupilo 
psa z posledního vrhu Brinnie – Denyho, ten se 
zatím v péči naší kolegyně pí. Jany Fleislingerové 
připravuje na svoji canisterapeutickou práci.

Pokud byste se chtěli dozvědět o canisterapii 
více, pořádáme pod záštitou Institutu pedagogic-
ko psychologického poradenství akreditované 
kurzy- více informací na www.ippp.cz nebo www.
apspc.cz event. v našem zařízení.

Mgr. Michaela Benešová
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PROGRAM KINA DOUBRAVICE NAD SVITAVOU – KVĚTEN 2007

3. čtvrtek v 18.00 hod   BONTON
ROCKY BALBOA

Nic nekončí, dokud to doopravdy neskončí. Před 
třiceti lety byl Rocky mužem bez budoucnosti. 
Když mu štěstí přihrálo možnost postavit se 
do boxerského ringu s šampiónem těžké váhy, 
dostal se až na sám vrchol. Nyní, po dlouhých 
letech, chce dokázat sobě i ostatním, které má 
rád, že zatímco tělo stárne, plamen v srdci plápo-
lá stále silně. V hlavní roli Sylvester Stallone.
Drama USA s čes. titulky. CZ premiéra 1.3.2007
Vstupné 39. – + 1. – Kč  102 minut 

mládeži přístupný
10. čtvrtek v 18.00 hod   BONTON

POSLEDNÍ SKOTSKÝ KRÁL
Okouzlující, fascinující, vražedný. Životopisný 
snímek o smutně a krvavě proslulém africkém 
vládci, který se nechal oslovovat následujícím 
titulem, jemuž nelze i pod převládajícím dojmem 
hrůznosti upřít jistou originalitu – Jeho veličen-
stvo doživotní prezident, polní maršál Al Hadji 
doktor Idi Amin, pán všeho tvorstva na souši i ve 
vodě, dobyvatel Britského impéria v celé Africe a 
především v Ugandě. Film vypráví jeden příběh 
odehrávající se před tím, než se „řezník z Kam-
paly”, jehož režim má na svědomí přes 300 tisíc 
lidských životů, definitivně ujal moci. Výjimečný 
a náročný zážitek, který ve vás nadlouho ulpí. 
V soutěži o nejvzácnější ocenění v kinema-
tografickém světě v roce 2007 získal hlavní 
představitel Forest Whitaker sošku OSCARA 
jako nejlepší herec v hlavní roli.
Britské drama s českými titulky. 
Česká premiéra 8.2.2007
Vstupné 39. – + 1. – Kč  123 minut 

mládeži přístupný od 15 let
17. čtvrtek v 18.00 hod  BONTON

DREAMGIRLS
Jednoduchý a přitom neuvěřitelně silný je příběh 
tohoto muzikálu. Sleduje osudy dívčího soulo-
vého tria ze 60. let, jež pomalu stoupá ke slávě. 
Mimořádnosti filmu dodává i jeho obsazení: Ja-
mie Foxx (držitel Oscara za roli Raye Charlese) 
a Eddie Murphy.
Muzikál USA v pův. znění s českými titulky. 
Česká premiéra 22. 2. 2006
Vstupné 39. – + 1. – Kč  130 minut 

mládeži přístupný od 12 let

26. čtvrtek v  18.00 hod  FALCON
GHOST RIDER

Je tomu už dávno, co motocyklový kaskadér 
uzavřel smlouvu s ďáblem, aby tak dokázal 
ochránit lidi, ke kterým má nejblíže – svého otce 
a dětskou lásku. Nyní si však ďábel přišel vybrat 
svůj dluh. I přesto, že je nucen plnit ďáblovy 
rozkazy, rozhodne se se svým osudem bojovat. 
V hlavní roli hvězdný Nicolas Cage.
Dobrodružný film USA s českými titulky. 
Česká premiéra 15.3.2007
Vstupné 39. – + 1. – Kč  105 minut 

mládeži přístupný
31. čtvrtek v 18.00 hod  FALCON

GOYOVY PŘÍZRAKY
Ve filmu slavného režiséra Miloše Formana se 
propojují osudy tří postav, jejichž životy určují 
nejen osobní vášně, ale především doba. Film tak 
zaznamenává jen výsek Goyova života, v němž 
coby už zavedený portrétista a dvorní malíř špa-
nělské královské rodiny přichází o sluch. Základem 
Formanova filmu je především silný příběh a bez 
výjimky naprosto přesné herecké výkony, výprava 
a kamera. Hrají Stellan Skarsgard (Goya), Javier 
Bardem (Lorenzo), Natalie Portmanová (Inés).
Film USA s českými titulky. 
Česká premiéra 1.2.2007
Vstupné 39. – + 1. – Kč  114 minut 

mládeži přístupný od 15 let

REKLAMA – INZERCE

• Plošná inzerce:  4,– Kč za 1 cm2

• Podnikatelská řádková inzerce:  
 1. řádek 20,– Kč, další řádky 10,– Kč
• Prodej občanům: 
 1. řádek 10,– Kč, další á 5,– Kč

• Hledám prostory k pronájmu pro provo-
zování pedikúry, manikúry a solária v Rájci- 
Jestřebí. Nabídněte mob. 602 966 509

• Koupím menší domek v Rájci-Jestřebí, 
mob. 604 948 742

• Kvalitní obkladačské práce 
 Kučera, Rájec-Jestřebí 679 02, Hradisko 105 

tel./fax: 516 432 707 – mob. 605 086 952
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Posezení v přírodě.
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